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 қоғамдық-саяси газетіне 

 екінші жартыжылдыққа 
 жазылу басталды 

15102 -AIQYN 
 

Жазылу түрлері Индекс 
 

Жазылу 
мерзімі

Редакция 
бағасы

«ҚАЗПОШТА» АҚ 
жазылу бағасы

Қала Ауыл

Жеке 
жазылушылар 

үшін
65102 – AIQYN 6 ай          6 250                                  7604,46 

Заңды 
тұлғалар 
үшін

6 ай        10 500                    15 871,08          11 854,86 

Қазақстанда заң мен тәртіпті күшейтетін кезекті қадам жасалды. 
Бар саланы, бар санатты жайлап, бассыз кеткен құмаройындарының өрісі 
бұрын-соңды болмаған деңгейде күрт шектелмек. Мысалы, балалар мен 
лудомандар ғана емес, сондай-ақ әскердегілер, сотталғандар да бәс тіге 
алмайды. Өйткені бұрын істі болған мыңдаған адам ары қарай ойнау үшін 
қарызға батқан. Бұл берешегі оларды тағы қылмыс жасауға итермелейді. 
Президент қол қойған жаңа заңның бұл бағытта тағы қандай жаңалығы бар?
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Б Ү Г І Н Г І  НӨМ І РД Е :

АУЫЛҒА ЖАН БІТСЕ,
ЕЛГЕ НӘР БІТЕДІ

АҢЫЗДАР АЛАҢДА 
АЙҚАСТЫ

СЭБ-тен СЕНІМ КЕТТІ МЕ?
СЭБ деп отырғанымыз – бұрынғы СЭС. Яғни, 
санитариялық-эпи демиологиялық бақылау қызметі. 
Соңғы кездері әртүрлі қоғамдық орыннан, жиын-
тойлардан инфекция жұқтырып, «осынша адам 
уланыпты» деген жаңалықтар жиі таралып жүр. 
Міне, осындай мекемелердің тазалығын, тамақтарының 
санитарлық талапқа қаншалықты сай екенін осы 
СЭБ тексереді.
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«AMANAT»: 
QAISAR ОЙЫНДАРЫ БАСТАЛДЫ
Отан қорғаушы күні мен Ұлы Жеңістің 80 жылдығы 
қарсаңында «AMANAT» партиясының «Жас тар Рухы» 
жастар қанаты Qaisar әскери-патриоттық ойындарын 
ұйымдастырды. Қарағанды об лысындағы Спасск оқу-
жаттығу орталығында өткен іс-шарада 300-ден астам адам 
бас қосты. Олардың арасында «Жас сарбаз» ұйымының 
тәрбиеленушілері, «Әлияшылар» қозғалысына қа тысушы 
қыздар, бастауыш әскери дайындық пәнінің мұғалімдері 
мен әскери кафедралардың өкіл дері, сондай-ақ еліміздің 
барлық өңірінен келген 100 жоғары сы нып оқушысы бар.

«БІРЛІК АҒАШЫ»

Қазақстан халқының бірлігі 
күніне орай «AMANAT» 
партиясы Мемлекет басшысының 
«Таза Қазақстан» жалпыхалықтық 
бастамасы аясында ауқымды 
«Бірлік ағашы» экологиялық 
акциясын ұйымдастырды. Еліміздің 
барлық өңірін қамтыған тазалық 
іс-шарасы он мыңдаған азаматтың 
басын қосты. Каспий теңізінің 
жағалауынан бастап, 
Іле Алатауының шатқалдарына 
дейін көше мен аула, тарихи 
ескерткіштер мен табиғи аумақтар 
тазаланды.

ЭКОЛОГИЯЛЫҚ АКЦИЯСЫ ӨТТІ
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«AMANAT»: 
QAISAR ОЙЫНДАРЫ БАСТАЛДЫ

�скери-патриоттық ойындар дың 
ашылу салтанатына Мәжіліс Спикері, 
«AMANAT» партиясы ның Т�рағасы Ерлан 
Қошанов, Қарағанды облысының әкімі 
Ер ма ғанбет Б�лекпаев, Парламент депу-
таттары, Қорғаныс минис трлігі мен «Ас-
тана» �ңірлік қол бас шылығының бас-
шылығы, қарулы күштер ардагерлері, қоғам 
�кілдері және �зге де азаматтар қатысты.

*з с�зінде Ерлан Қошанов 2022 жылы 
«AMANAT» партиясы ның кезектен тыс 
XXII съезінде «Жастар Рухы» жастар қа-
наты Qaisar әскери-патриоттық ойын дарын 
тұрақты түрде �ткізу ж� нінде бастама к�-
тергенін атап �тті. Бұл бастамаға Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев қолдау 
білдірді. Осы жылдар ара лығында Qaisar 
әскери-патриот тық ойындары тұрақты 
түрде �т кізіліп, жай ғана әскери-спорттық 
іс-шара емес, нағыз ерліктің, па трио-
тизмнің, жауапкершілік пен тәртіптің мек-
тебіне айналды. Жалпы, осы уақыт ішінде 
жобаға 5 мыңға жуық ұл мен қыз қатысты.

«Президент айтқандай, біз ұрпағымызға 
дамыған әрі мықты мемлекет қалдыруымыз 
керек. Ол үшін жастарды дұрыс тәрбиелеу 

қажет. Бұл істе әскер ерекше р�л атқарады. 
Бүгінде Қазақстанның Қарулы Күштері тек 
әскери да йындықпен шектелмейді. Кез 
келген т�тенше жағдай мен табиғи апат 
болса, әскеріміз бірінші болып к�мек 
қолын созады. Бұл – Отан алдындағы 
парыз бен халық алдындағы жауапкер-
шілік тің шынайы к�рінісі. Сіздердің бой-
ларыңызда да осындай қайсар рух пен 
отан шылдықтың бар екеніне кәміл сене-
мін!», – деді ол.

Сондай-ақ партия Т�рағасы осы ойын-
дардың Ұлы Отан со ғысындағы Жеңістің 
80 жылдығы қарсаңында �ткізілуінің 
символ дық мәні зор екенін жеткізді. 
Сұрапыл соғыс жылдары 1,7 мил лионнан 
астам отандасымыз немесе республика 
халқының әрбір т�ртінші тұрғыны майданға 
аттанып, жартысына жуығы қай тып орал-
мады. Олардың жанқияр лық ерлігі мен 
қайсарлығы ұрпақ жадында және ел 
тарихында мәңгі сақталады. Жеңістің 80 
жылдық мерейтойына орай елордада Қа-
зақ стан армиясының қуаты мен ұрпақтар 
сабақтастығын айқын дайтын ауқымды 
парад �теді.

Жалпы, Qaisar ойындары жас пат-
риоттарды тәрбиелеу ісінің маңызды 
б�лігіне айналды. Мұнда ел жастары қару-
жарақты дұрыс қолдана білуді үйреніп, 
күш-қуаты мен т�зімін шыңдап қана 
қоймай, командалық рух қалып тастыруға 
және әркез ел мүддесін қорғауға дайын 
болуға дағды ланады. Осындай қасиеттер әр 
адамға керек. Тіпті, кез келген са лада қажет. 
Олар адам мінезін шыңдап, алға қойған 
мақсатқа жетуге және жауапкершілікті 
сезінуге үйретеді.

Ерлан Қошанов мемлекет саясатына 
сәйкес, әскери қыз метшілерді қолдау және 
әскери қызметтің беделін арттыру мәсе-
лесіне ерекше мән берілетінін атап �тті. 
Бүгінде Қазақстан ар миясы жауынгерлік 
дайындықтың жоғары деңгейін к�рсетіп, 
оның әлеуеті жылдан-жылға артып ке леді. 
Мемлекет тарапынан әскери қызметшілерге 
әлеуметтік қолдау к�рсету шаралары үнемі 
күшей тілуде. Соның бірі – әскерде 
азаматтық борышты �тегеннен кейін тегін 
жоғары білім алу мүмкіндігі. Қазірдің 
�зінде 4 500-ден астам жас азамат осы 
мүмкін дікті пайдаланып үлгерді.

Сонымен қатар «AMANAT» партиясы-
ның бастамасымен әс кери-патриоттық 
тәрбие туралы заң жобасы әзірленді. Құжат 
азаматтарға әскери-патриоттық тәрбие 
берудің біртұтас жүйесін құруға және осы 
жұмысқа барлық мемлекеттік ұйымды 
белсенді тартуға бағытталған. Сондай-ақ 
заң жобасы бастауыш әскери дайындық 
пәні мұғалімдерінің мәртебесін арттыруды 
к�здейді. Болашақта әскери-патриоттық 
үйірмелердің түлектері әскери жоғары оқу 

орындарына түсу және әскери қызметке 
келісім шарт бойынша орналасу кезінде 
жеңілдіктерді пайдалана алады. Бұған қоса, 
әскерге шақырылған жас тарға қолдау 
к�рсетудің қосымша шаралары қарас-
тырылуда. Атап айтқанда, жұмыс орын-
дарын сақтап қалудан бас тап, оқу ақысын 
�теу міндетінен босатуға дейін к�зделуде.

Сондай-ақ заң жобасына бастауыш 
әскери дайындық пәні мұғалімдерінің киім 
кию тәртібі туралы норма да енгізілді. Бұл 
бастаманы кезінде «Мұғалім Talks» плат-
формасы аясында петропавлдық бастауыш 
әскери дайындық пәнінің мұғалімі Дар хан 
Қоспанов к�терген болатын. «AMANAT» 
партиясының депу таттары бұл ұсынысты 
қолдады.

Ойындар екі күн жалғасады. Еліміздің 
түкпір-түкпірінен келген жастар оқ ату, 
әскери эстафета, автоматты шашып-жинау, 
зияткерлік сайыстар мен тактикалық 
тапсырмалар арқылы білімін, күш-жігерін, 
т�зімділігін және жеңіске деген талпы-
нысын танытады. Биыл дәстүр мен 
заманауи технологияны ұштас тыруға 
ерекше назар аударылды. Бағдарламаға 
алғаш рет ұлттық спорт түрлері мен 
цифрлық пәндер енгізілді.

�скери-патриоттық ойындар аясында 
оқу-жаттығу орта лығы ның аумағында Ұлы 
Жеңістің 80 жылдығына арналған к�рме 
ұйым дастырылды. Бұл қадам май дан-
герлердің ерен ерлігін жастар қауымы ның 
есіне салып, ұрпақ сабақтастығының тағы 
бір маңыз ды символына айналды.
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Елордада 1 мамыр 
күні Қазақстан халқы 
Ассамблеясының 30 жылдығына 
арналған «Бірлік жүгірісі-2025» 
республикалық марафоны 
өтті. Астана әкімдігінің хабар-
лауынша, «Бірлікке 30 жыл – 
Ассамблеяға 30 жыл» ұранымен 
3000-нан астам адам жарысқа 
қатысты.

Қатысушылар ЭКСПО аумағынан 
«Бәй  терек» монументіне дейін жүгіріп,  
Түр кістан мен Ақмешіт к�шелері арқылы 
кері қарай қайтты. Кәсіби спортшылардан 
бастап белс енді �мір салтын ұнататындарға 
дейін әртүрлі жастағы қатысушы бар. 

Мереке күні елордалық желаяқтармен 
бірге �зге �ңірлерден келген қатысушылар 

да жарыс жолына шықты: жарыс бір уақытта 
еліміздің 20 облысында �тті. Басты мақсат 
– бірліктің, достықтың және саламатты 
�мір салтының маңызын к�рсету. 

«Спорт бәрімізді бір арнаға тоғыс-
тырады. Бүгін жас-кәрінің, түрлі ұлт �кі-
лінің арасында жүгірдім. Міне,  бұл ұлттар 
арасындағы нағыз достықтың белгісі», – 

деп марафонға қатысу шылардың бірі �з 
әсерімен б�лісті.

Марафон бірнеше қашықтықты қам-
тыды: балалар мен мүмкіндігі шектеулі 
жандар үшін 1 шақырым, скандинавиялық 
жүріске арнал ған 5 шақырым, бұқаралық 
қолдау жүгіруі және тәжірибелі жүгіру-
шілерге арналған 10 және 21,1 шақырым 
қашықтықтар. Қатысу шылар жас ерек-
шелігіне қарай б�лінді. Ерекше қызығу-
шылық тудырған кезең – 30 шақырым 
командалық эстафета (6×5 шақы рым), әр 
команда құрамында міндетті түрде бір әйел 
болуы тиіс. Жарыс соңында жүлделер 
ойнатылды.

Қатысушылар белгіленген қашықтықты 
еңсеріп қана қоймай, іс-шарадан кейін ай-
наладағы қоқысты жинап, «Таза Қазақстан» 
акциясына қатысты.

Бұл марафон –  Бірлік күніне арналған 
ауқымды бағдарламаның бір б�лігі. Мереке 
қарсаңында елордада к�рмелер мен вик-
торина лардан бастап түрлі концерт пен 
спорт тық жарыс сияқты әртүрлі іс-шара 
�тті.

3 МЫҢ МАРАФОНШЫ ҚАТЫСТЫ

Отан қорғаушы күні мен Ұлы Жеңістің 80 жылдығы қарсаңында «AMANAT» 
пар тиясының «Жас тар Рухы» жастар қанаты Qaisar әскери-патриоттық 
ойындарын ұйымдастырды. Қарағанды об лысындағы Спасск оқу-жаттығу 
орталығында өткен іс-шарада 300-ден астам адам бас қосты. Олардың ара-
сында «Жас сарбаз» ұйымының тәрбиеленушілері, «Әлияшылар» қозға лысына 
қа тысушы қыздар, бастауыш әскери дайындық пәнінің мұғалімдері мен әскери 
кафедралардың өкіл дері, сондай-ақ еліміздің барлық өңірінен келген 100 
жоғары сы нып оқушысы бар.
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БАҒДАР

Акцияға еліміздегі партия 
белсенділері мен жақтастары, 
Қазақстан халқы Ассамблея-
сының �кілдері, мәслихат 
депутаттары, «Жастар Рухы» 
жастар қанатының мүшелері 
және табиғатқа бейжай қара-
майтын азаматтар қатыс-
ты.

Астанада партияның Ат-
қарушы хатшысы Дәулет 
Кәрібек «Жастар Рухының» 
мүшелерімен бірге Бейбарыс 
Сұлтан к�шесінің бойына 
ағаш екті. Ол аталған іс-шара-
ның Қазақстан халқының 
бірлігі күніне орай ұйымдас-
тырылуы ның мәні мен ма-
ң ызы на тоқталды.

«Партиямыз Мемлекет 
бас шысы бастамашылық 
еткен «Таза Қазақстан» жоба-
сына алғашқы күннен бастап 
бел сенді атсалысып келеді. 
«AMANAT» партиясының 
мұрындық болуымен еліміз-
дің барлық �ңірінде �ткізі-
летін «Таза бейсенбі» эколо-
гиялық акциясы бір жарым 
жылдан астам уақыттан бері 
үздіксіз жалғасын табуда. 
Биыл бұл игі іс-шара Қазақ-
стан халқының бірлігі күні-
мен және Ассамблеяның 30 
жылдығымен тұспа-тұс келіп 
отыр. «Бірлік ағашы» арқылы 
біз ортақ еңбектің, азаматтық 
ұстаным мен ынтымақтың 

үлгісін к�рсетеміз. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев айтып 
�ткендей, «Таза Қазақстан» – 
бұл тек экологиялық науқан 
емес, бұл – �мір салты. Таза-
лық тек қана айналамызда 
емес, ойымыз бен санамызда 
да болуы қажет», – деді ол.

Ақтаудағы Каспий теңізі-
нің жағалауында �ткен таза-
лық акциясына 100-ге жуық 
адам қатысты. 14-шағынаудан 
жағалауындағы қоқыстар 
жиналып, жазғы маусымға 
дайындық жүргізілді.

Алматы қаласында таза-
лық жұмысы Бутаков шатқа-
лында �тті. Таң біліне қол-
дары на қолғап пен қап ұстап 
шыққан партияластар, «Жас-
тар Рухы» жастар қанатының 
мүшелері және экологтер, 
яғни бас-аяғы 50-ден астам 
белсенді табиғатты қоқыстан 
тазартты.

Петропавл қаласында та-
за лық жұмысы Ұлы Отан 
соғысында қаза тапқан жа-
у ын герлерге арналған ескерт-
кіш маңында �тті. Ескі қала-
лық зираттағы мемориалдың 
айналасы ретке келтіріліп, 
тазартылды. Сонымен қатар 
ескерткіш қайта боялып, 
тари хи орын қайта қалпына 

келтірілді. Бұл – ұрпақтар 
сабақтастығы мен бірліктің 
жарқын к�рінісі.

Шымкент қаласында да 
ауқымды тазалық жұмысы 
қолға алынды. Абай атындағы 
саябақта орналасқан Даңқ 
мемориалында  «Жастар 
Рухы ның» мүшелері батыр-
ларға тағзым етіп, патриоттық 
тәрбие мен экологиялық мә-
дениет үндестігінің маңызын 
к�рсетті. Айта кетейік, бұл 
жер Жеңістің 80 жылдығын 
атап �тетін негізгі орындар-
дың біріне айналмақ.

Жалпы, «Таза Қазақстан» 
бастамасы қолға алынғаннан 
бері игі іске 4 миллионнан 
ас там адам қатысты. Осылай-
ша, 1,5 миллион тоннадан 
ас там қоқыс жиналып, 3,3 
мил лионнан астам ағаш егіл-
ді. Ал «Таза бейсенбі» акциясы 
аясында ел аумағында 1 000-
нан астам ластанған аумақ 
тазар тылып, 70 мыңнан астам 
азаматтың қатысуымен 120 
мың тонна қоқыс жиналды.

Осындай игі бастамалар – 
ел бірлігінің, азаматтық бел-
сенділік пен ортақ жауап-
кершіліктің жарқын үлгісі.

Елнар ЕЛТАЙ

Шараға жиылғандар «Дос-
тық аллеясы» мәдени іс-шара-
лар, кездесулер мен ұлтаралық 
келі сім ді нығайтуға бағытталған 
ак ция лар �тетін орынға айна-
латы нын атап �тті. Олардың 
ішінде шараға белсене қатыс-
қан дар ара сында І. Жан сүгіров 
атындағы универ ситет тің Қа-
зақ стан халқы Ассам блеясы 
кафедрасының мең  герушісі 
Бархудар Гусенов те бар.

– Бүгінгі отырғызылған 30 
к�шет саны кездейсоқ таңдалған 
жоқ. Ол – Ассамблеяның 30 
жыл дық тарихындағы тату-
лық пен тұрақтылықтың, түрлі 
этнос  тардың бір шаңырақ ас-
тында бейбіт �мір сүріп келе 
жат қанын білдіретін символ. Cр 
отырғыз ылған тал – табиғатқа 
деген қам қорлықтың ғана емес, 
ел бола ша ғына қалдырылған 
рухани мұра  ның, үміттің де 
к�рінісі. Ал «Болашаққа хат» 
уақыт капсула сының салынуы – 
бүгінгі ұрпақтың ертеңгі күнге 
деген сенімі, елдің болашағына 
аманат еткен жүрек с�зі деп 
білемін, –  дейді ол.

«30 жыл – Қазақстан халқы 
Ассамблеясы үшін тұтас бір 
дәуір. Ол – ұлтаралық бейбіт-
шілік пен келісімнің, бірліктің 
символына айналды. «Достық 
аллеясының» ашылуы – бұл жай 
ғана к�ркем бастама емес, бұл 
Ассамблея ат қарып жатқан ұлы 
миссия туралы терең еске салу. 
Бәріміз үшін Қазақстан – әр 
ұлттың мәдениеті мен дәстүрі 
құрметтелетін ортақ үй», – деді 
облыстық корей этно мәдени 

бірлестігінің т�раға сы Владимир 
Ли.  

Сондай-ақ бұл жарқын оқи-
ғаның қатысушылары Ассам-
блея үш онжылдық ішінде ұлт-
аралық қатынастарды үй лес-
 тіруге ықпал ететін маңызды 
инс титутқа ай нал ғанын атап 
�тті. Оның қыз меті білім беру 
бағдарлама ларынан бастап қа-
й ыр ымдылық шараларына 
дейін қоғам �мірінің барлық 
сала ларын қамтиды. Ол ар дың 
айту ынша, Талды қор ғандағы 
Достық аллеясы – қоғам дық 
келісімді нығайту мен бей біт -
шілік идеал дарын ілгері лету 
жолындағы тағы бір қадам.

Салтанатты рәсімнің ерекше 
сәті – түрлі этнос �кілдерінің 
жолдаулары салынған «Бола-
шаққа хат» уақыт капсуласының 
қойылуы болды. Үміт пен ша-
быт қа толы бұл хаттар Қазақ-
станның болашақ тұрғындарына 
арналып жазылған. Олар қоғам  
дамуының негізі болып та была-
тын бейбітшілік, достық пен 
�зара құрметті сақ тап қалуға 
деген ұмтылысты бей нелейді.

«Бұл аллеяның пайда бол-
уы – бірлік, достық және қоғам-
дық келісімнің жарқын сим-
волы. Аллея біздің қоғамы-
 мыз бен бірге �сіп, барлығына 
негізгі құнды лықтар туралы 
ескерту жасап тұратын болады. 
Уақыт капсула сына салынған 
барлық тілектер келесі жылдары 
�з шындық тарына айналса деп 
тілеймін», – деп әсерлерімен 
б�лісті Жетісу облысы «Славян 
қозғалысы» қоғамдық бірлесті-
гінің т�райымы Наталья Бе-
лик.

Осылайша, аталған аллея 
Талдықорған қаласының халық 
демалатын к�рнекті орындары-
ның біріне айналмақ. Уақыт 
капсула сын 2045 жылы, Ассам-
блеяның 50 жылдық мерейтойы 
�тетін жылы ашу жоспарланып 
отыр.

Қатысушылар шара соңында 
естелік суретке түсіп, ақсақалдар 
шараны ұйымдастырушылар 
мен жастарға ақжолтай тілек-
терін білдірді.

С.БЕГІМБАЙ

«БІРЛІК АҒАШЫ»
Қазақстан халқының бірлігі күніне орай «AMANAT» партиясы 

Мемлекет басшысының «Таза Қазақстан» жалпыхалықтық баста-
масы аясында ауқымды «Бірлік ағашы» экологиялық акциясын 
ұйымдастырды. Еліміздің барлық өңірін қамтыған тазалық іс-
шарасы он мыңдаған азаматтың басын қосты. Каспий теңізінің 
жағалауынан бастап, Іле Алатауының шатқалдарына дейін көше 
мен аула, тарихи ескерткіштер мен табиғи аумақтар тазаланды.

ЭКОЛОГИЯЛЫҚ АКЦИЯСЫ ӨТТІ

Жалпы, «Таза Қазақстан» 
бастамасы қолға алынғаннан 
бері игі іске 4 миллионнан 
ас там адам қатысты. Осылай-
ша, 1,5 миллион тоннадан 
ас там қоқыс жиналып, 3,3 мил-
лионнан астам ағаш егіл ді.

«ДОСТЫҚ АЛЛЕЯ СЫ»
ЖЕТІСУДА –

1 мамыр – Қазақстан 
халқы бірлігі күні 
мейрамы кезінде 
Талдықорған 
қаласындағы «Дос -
тық үйі» маңынан 
жаңа аллея ашылды. 
«Достық аллея сының» 
ашылу сал танатына 
облыс басшы лығы, 
Ассамблея өкілдері, 
жастар қатысып, уақыт 
капсуласын қойды.
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 – Гүлдара Алданышқызы, елімізде 
міндетті әлеуметтік медициналық сақ тан-
дыру жүйесіне ауқымды реформа жасалып 
жатыр. Мәжілісте талқыланған бұл заң 
жобасына қандай #згерістер енгізілмек?

– Заң жобасы Денсаулық сақтау ми-
нистрлігімен Мемлекет басшысының 
әлеу меттік медициналық сақтандыру 
жү йесін одан әрі жетілдіру ж�ніндегі 
Жол дауын іске асыру мақсатында әзір-
ленді. Заң жобасында мынадай негізгі 
бағыттар к�зделген:

Біріншіден, медициналық к�мектің 
бірыңғай пакетін құру, бұл кепілден-
дірілген к�лем мен М&МС аясындағы 
к�мекті нақты б�ліп к�рсетуді к�здейді. 
Сонымен қатар алғашқы медико-сани-

тарлық к�мек қызметтерін тегін медици-
налық к�мектің кепілдік берілген к�лемі 
(ТМККК) пакетінен М&МС пакетіне 
ауыстыру жоспарлануда.

Екіншіден, &леуметтік медициналық 
сақтандыру қорының қаржылық тұрақ-
ты лығын қамтамасыз ету. Бұл үшін жар-
наларды есептеу кезінде қолданылатын 
айлық кірістің жоғарғы шегін арттыру, 
сондай-ақ жеңілдік санатындағы аза-
маттар үшін мемлекет жарналарын рес-
публикалық бюджеттен кезең-кезеңмен 
арттыру ұсынылады.

Үшінші бағыт – М&МС жүйесіне 
сақтандырылмаған халықты тарту. Бұл 
ретте жұмыссыздар мен әлеуметтік жа-
ғынан дағдарыстық, шұғыл жағдайдағы 
азаматтар үшін жарналарды жергілікті 
бюджет есебінен т�леу қарастырылған.

Жалпы, біз сақтандыру моделіне к�-
шуіміз керек. Бұл дегеніміз, белгілі бір 

базалық к�мекті мемлекет �з мойнына 
алады, ал қалғаны сақтандыру арқылы 
жүзеге асырылады. Бұл модель азамат-
тарды сақтандырылған мәртебе алуға 
ынталандырады деп күтілуде.

– Салаға қазіргідей ауқымды реформа 
жүргізуге не түрткі болды? 

– 2020 жылы М&МС енгізілгеннен 
кейін денсаулық сақтау жүйесіне қосым-
ша қаржы келіп түсті. Бұл оң нәтиже 
береді деп күттік. Бірақ, �кінішке қарай, 
олай болмады. Неліктен деген сұрақ әлі 
де жауапсыз қалып отыр. Мұнда ішкі 
және сыртқы факторлар әсер етті.

Қаржыландырудың шектеулі болуына 
байланысты кейбір қызмет түрлеріне 
қолжетімділік шектелді. Бұл халық та-
рапы нан да, медицина қызметкерлері 
тарапынан да орынды сын туғызды. 

Бұдан б�лек, медициналық ұйымдардың 
�здері де кредиторлық қарыздың артуы-
мен қиын жағдайға тап болды. Сондықтан 
жүйені түбегейлі �згерту қажет деп 
есептейміз.

Тағы бір айта кетерлік маңызды мә-
селе – медициналық ұйымдарды қар-
жыландырудың жыл сайын кешеуілдеуі. 
Былтыр қаржыландыру тек маусым 
айында басталған болатын. Мысалы, 
2024 жылы республикалық бюджеттің 
Ден саулық сақтау министрлігі алдындағы 
бе решегі 212 миллиард теңгені құрады. 
Бұл жағдай медициналық к�мектің қол-
жетімділігіне, сапасына және уақы тылы 
к�рсетілуіне теріс әсер етеді. Ал та рифтер 
әлі де т�мен деңгейде қалып отыр.

Сондай-ақ заң жобасы аясында де-
путаттар тарапынан жемқорлық құқық-
бұзушылықтардың, әсіресе қор тарапы-
нан лобби жасау, қосарлы қаржыландыру, 

лицензиясы мен рұқсат құжаттары жоқ 
жеткізушілерге қаражат б�лу сияқты заң-
сыз әрекеттерге жол бермеу мақсатында 
қор қызметін бақылау мен ашықтығын 
күшейту ж�ніндегі ұсыныстар қарасты-
рылды. Бұл жағдайдың себебі – барлық 
қаржы б�лу, мониторинг және бақылау 
функцияларының бір қолда шоғырла-
нуында жатыр. Мұнда мүдделер қақты-
ғысы анық байқалады. Сондықтан де-
путаттар бақылау функцияларын және 
жосықсыз мекемелерді жауапкершілікке 
тарту, соның ішінде айыппұл салу құ-
зыретін Фармацевтикалық және меди-
циналық бақылау комитетіне беру ж�-
нінде нормалар ұсынды.

Ал айқын әрі оң нәтижеге тек цифр-
ландыру және бағдарламалардың инте-
грациясы толық аяқталған жағдайда ғана 
қол жеткізуге болады.

– Медициналық к#мектің базалық 
кепілдік пакеті аясында қандай қызмет 
түрлерін сақтау ұсынылып отыр?

– Жаңа заң жобасына сәйкес, ал-
ғашқы медициналық-санитариялық 
к� мек (АМСК) қызметтерін толықтай 
мін детті әлеуметтік медициналық сақ-
тандыру (М&МС) пакеті аясында к�рсету 
ұсынылған. Бұл реформа медициналық 
қызмет сапасын арттырып, тиімділігін 
күшейтуге бағытталған. Алайда оның 
сақтандырылмаған азаматтарға тигізетін 
ықтимал кері әсерлері де жоқ емес. Егер 
бұл к�мек тек сақтандырылған азамат-
тарға ғана қолжетімді болса, онда М&МС 
жүйесіне енбеген азаматтар емханалар 
мен отбасылық дәрігерлік амбулатория-
ларда қарапайым, күнделікті қажет ме-
дициналық қызметтерді ала алмай қалуы 
мүмкін.

Осы мәселені ескере отырып, Мәжі-
ліс депутаттары алғашқы медициналық-
санитариялық к�мектің бірқатар базалық 
қызметтерін мемлекеттік тегін меди-
циналық к�мектің кепілдік берілген к�-
лемі (ТМККК) шеңберінде сақтау қажет 
деген ұсыныс енгізді. Бұл – халықтың 
денсаулығын қорғаудағы қолжетімділікті 
қамтамасыз етуге бағытталған маңызды 
қадам. Атап айтқанда, кепілдік берілген 
пакетке медициналық к�мекке алғаш рет 
жүгіну, алдын ала тексеру (профилактика), 
бастапқы диагностика, сондай-ақ 

әлеуметтік маңызы бар 8 ауру түрін емдеу 
қызметтері енеді.

Бұл ауруларға қатерлі ісік (онко ло-
гия), туберкулез, ВИЧ/СПИД, гепатит 
және басқа да инфекциялық және 
созылмалы сырқаттар кіреді. Мұндай 
ауру лармен күрес – мемлекет үшін стра-
тегиялық міндеттердің бірі. Осыған бай-
ланысты, бұл аурулардың нақты тізбесін 
уәкілетті мемлекеттік орган бекітетін 
болады. Осылайша, ұсынылған �згерістер 
халықтың әлсіз топтарын медициналық 
к�мектен шет қалдырмай, қолжетімділікті 
сақтауға мүмкіндік береді.

– Еңбекке жарамды азаматтар мен 
жұмыс берушілер үшін жарналарды 
есептеу шегін ұлғайту нормасы әлеуметтік 
әділеттілік тұрғысынан қалай негізделеді? 

– Алғашқы ұсынылған заң жобасында 
жұмыс берушілер мен жұмыскерлер үшін 
М&МС жарнасының шекті м�лшерін 10 
айлық есептік к�рсеткіштен (АЕК) 50 
АЕК-ке дейін к�теру к�зделген болатын. 
Алайда бұл бастама қоғамда алаңдау-
шылық тудырып, азаматтардың әлеумет-
тік жағдайына қосымша салмақ түсіруі 
мүмкін деген пікірлер айтылды. Осыған 
байланысты Мәжіліс депутаттары бұл 
шекті м�лшерді қайта қарастырып, жұ-
мыс берушілер үшін – 40 АЕК, ал жұ мыс-
керлер үшін 20 АЕК к�лемінде бекітуді 
ұсынды. Бұл шешім еңбекақы қорына 
түсетін жүктемені біршама жеңілдетіп, 
бизнестің де, азаматтардың да мүдделерін 
ескеруге бағытталған. Осылайша, жүйе-
нің тиімділігін арттыру мақсатында жар-
на т�леу тәртібін реттейтін және сақ тан-
дыру жүйесіне қатысушылар санын 

ұл ғайтуға ықпал ететін бірқатар ынталан-
дырушы нормалар енгізілді. 

Сонымен қатар депутаттар маңызды 
нормалардың бірін ұсынды. Оған сәйкес 
егер азамат соңғы 5 жыл ішінде жарна 
т�леген болса, онда ол жұмыссыз қалған 
күннен бастап 6 ай бойы сақтандырылған 
болып есептеледі.

– Жүйеге сақтандырылмаған азамат-
тарды тарту мақсатында қандай ұсыныстар 
мен іс-шаралар қарастырылып отыр?

– Бұл – қазіргі таңда елдің денсаулық 
сақтау саласындағы �зекті әрі шешімін 
қажет ететін маңызды мәселенің бірі. 
Бүгінде М&МС жүйесіне 16,7 миллион 
адам қамтылған. Олардың ішінде 12 мил-
лионға жуығы – жеңілдікке ие санаттағы 
азаматтар. Демек, бұл топтағы азаматтар 
үшін жарнаны мемлекет �з мойнына 
алып отыр. Ал қалған 4,7 миллионы – �з 
бе тінше жарна т�леп, жүйеде белсенді 
түрде қатысып келе жатқан азаматтар. 
Алайда статистикаға жүгінсек, тағы 3,5 
миллион нан астам адам бұл жүйеден тыс 
қалғанын к�реміз. Бұл азаматтар, �кініш-
ке қарай, жоспарлы медициналық к�мек-
ке қол жеткізе алмайды, яғни тек шұғыл 
және алғашқы медициналық к�мекті 
ғана ала алады.

Қазіргі уақытта жеңілдік берілген 15 
санат сақталады және мемлекет тарапы-
нан толықтай қаржыландырылып отыр. 
Енді келесі маңызды қадам – жұмыс сыз-
дар мен әлеуметтік жағынан осал топтағы 
азамат тарды жүйеге қосу. Осы мақсатта 
олардың жарнасын жергілікті атқарушы 
органдар, яғни әкімдіктер т�леуге тиіс. 
Бұл – шамамен 1 миллионға жуық адам. 
Демек, жүйеден тыс қалған 3,5 миллион 
азаматтың кем дегенде үштен бірі сақтан-
дырылғандар қатарына қосылуы мүмкін.

Ал қалған 2,5 миллион адам ең қа-
жетті деген қызметтер – бастапқы ке ңес 
беру, әлеуметтік маңызы бар аурулар бо-
йынша диагностика мен ем-шаралар 
және шұғыл медициналық к�мек ала 
ала ды. Бұл да азаматтарды жүйеге қосы-
луға ынталандыратын нақты қадам бо-
лады деп сенеміз.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Кәмила ДҮЙСЕН

Қазақстанда міндетті 
әлеуметтік медициналық 
сақтандыру жүйесі (МӘМС) 
жаңа кезеңге аяқ басқалы тұр. 
Қоғамда қызу талқыланып 
жатқан бұл өзгерістер – 
денсаулық сақтау саласындағы 
ұзақмерзімді реформалардың 
бір бөлігі. Жуырда Мәжіліс 
 депутаттары жаңа заң жобасын 
алғашқы оқылымда мақұлдап, 
халықтың медициналық көмекке 
қолжетімділігі мен сапасын 
арттыруға бағытталған бірқатар 
ұсыныстарды талқылаған еді. 
Реформа аясында медициналық 
көмек пакеттерінің құрылымы 
қайта қаралып, қаржыландыру 
жүйесіне де өзгерістер енгізіл  -
мек. Бұл жаңалықтар, әсіресе 
халықтың осал топтары мен 
МӘМС жүйесіне қатыспаған 
азаматтар үшін ерекше маңыз-
ды. Осы және өзге де маңызды 
мәселелер бойынша Мәжіліс 
депутаты, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Гүлдара 
Нұрымовамен сұхбаттастық. Ол 
реформаның негізгі бағыттары, 
жаңа тетіктердің маңызы мен 
қоғам үшін ықтимал салдары ту-
ралы кеңінен айтып берді.

Гүлдара НҰРЫМОВА, 
Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

МӘМС ЖҮЙЕСІН 
ТҮБЕГЕЙЛІ ӨЗГЕРТУ ҚАЖЕТ

Жаңа заң жобасына сәйкес, ал ғашқы 
медициналық-санитариялық кө мек (АМСК) 
қызметтерін толықтай мін детті әлеуметтік 
медициналық сақ тандыру (МӘМС) пакеті 
аясында көрсету ұсынылған. Бұл реформа 
медициналық қызмет сапасын арттырып, 
тиімділігін күшейтуге бағытталған.
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МӘСЕЛЕ

ҚҰМАРОЙЫН 
БОСТАНДЫҚТАН 

АЙЫРАДЫ

2025 жылғы 25 сәуірде Мем-
ле кет басшысы «Кейбір заңна-
ма лық актілерге денсаулық сақ-
тау, ойын бизнесі және артық 
заң намалық регламенттеуді бол-
ғыз бау мәселелері бойынша �з-
ге рістер мен толықтырулар ен-
гізу туралы» заңына қол қойды. 
Ақорданың түсіндіруінше, бұл 
жаңа заңмен «Халық денсаулығы 
және денсаулық сақтау жүйесі 
ту ралы» кодекске, «Жарнама 
тура лы», «Ойын бизнесі туралы», 
«Мін детті әлеуметтік меди ци на-
лық сақтандыру туралы» заң дар-
ғ а түзетулер енгізілді.

Түзетулердің бірінші бло-
гы ден саулық сақтау са-

ла сындағы жекелеген мә се ле-
лер ді  шешуге бағытталған. 
Он    кологиялық ауруларды ерте 
анық тауға арналған скринингтік 
зерт теулер кезінде амбула то рия-
лық жағдайда берілетін ма ман-
дан дырылған медк�мек ая сын-
дағы зерттеулер қолжетімсіз 
М(МС жүйесінен алынып, тегін 
ме дициналық к�мектің к е піл-
ден дірілген к�леміне ауысты рыл-
ды. Бірқатар түзету мүге дек тігі 
жоқ науқастарды есту ап    парат-
тарымен қамтуды к�здейді.

Екінші блок заң жобасында 
әу баста болмады, онысы Мәжі-
ліс те құжатты ІІ-ші оқылымда 
қа рау барысында қосылды. Тиі-
сінше, заңның атауы �згертілді. 
Оған сәйкес, букмекерлік кең се-
лер мен тотализаторларды ұялы 
бай ланыстың абоненттік құрыл-
ғы лары, сондай-ақ онлайн-
плат формалар арқылы жар на ма-
лауға тыйым салынды. Яғни, 
бұ дан былай бірде-бір букмекер 
қа зақстандықтардың ұялы те ле-
фонына немесе поштасына �з 
жар намасын sms-пен, мессен-
д жер лермен, хат-хабарламамен 
жолдай алмайды.

Букмекерлік кеңселер мен 
то тализаторларды жарнамалау 
рұқ сат етілген бұқаралық ақ па-
рат құралдарының шеңбері та-
рыл ды, бұдан былай тек спорт тық 
телеарналар мен спорт та қы ры-
бына маманданған газеттер, сайт-
тар ғана құмаройындардың жар-
на масын бере алады. 

«Ойын бизнесі  туралы» 
заңы  на �згерістер бойынша бас 
бос  тандығын шектеу түріндегі 
жа заға сотталған немесе шартты 
түрде сотталған, пробациялық 
бақылауға алынған адамдардың 
да құмаройындарға, бәс тігуге 
қатысуына тыйым салынды. 
Егер казиноға бас сұқса немесе 
бук мекерлік ойындарда ойнай-
ты ны анықталса, бұл оның жаза-
сы ның қатайтылуына, темір 
тор ға кері оралуына негіз бол-
мақ. 

60 күннен кейін ғана күшіне 
ене тін кейбір нормаларын қос-
па ғанда, Президент қол қойған 
жаңа заң 10 күннен соң, келесі 
ап  тада қолданысқа енгізіледі. 
Се натор Айнұр Арғынбекованың 
түсіндіруінше, жаңа заңның қол-
даныстағы «Жарнама туралы» 
заңына енгізетін �згерістері бук-
мекерлік кеңселер (БК) мен то-
та лизаторлардың жарнама сы ның 
таралу �рісін қатты шек   тейді. 

– Нақтыласам, бұл заңна ма-
лық түзетулер олардың онлайн-
плат формалардағы жарнама сы-

ды. Біз жарты жыл бұрын мем ле-
кеттік қызметкерлердің, со    нымен 
қатар Қарулы Күштер қыз мет-
керлерінің құмаройындарға қа-
ты суына тыйым салдық. Жаңа 
шек теу шартты түрде бостан ды-
ғынан айырылған, мерзімінен 
бұ рын босап шыққан азаматтарға 
байланысты енгізілді. Қыл мыс-
тар рецидивін болғызбау үшін 
сот талған адамдардың құма р-
ойын ға салынуына тосқауыл 
қою маңызды. Ішкі істер ми-
нистрлігінің дерегінше, қазіргі 
кез де осындай категорияға жа-
та тын 22 мың адам бар, – деді 
ви це-министр. 

Оның айтуынша, егер ойын 
биз несінің субъектілері заң тала-
бын елемей, тыйым салынған 
са наттардағы адамнан бәс қа-
былдаса, онда заңмен 300-ден 
1 000 айлық есептік к�рсеткішке 
(2025 жылы – 3 932 000 теңгеге) 
дейін айыппұл салынады. Осы 
орайда «Ойынды ұйым дас ты ра-
тын компаниялар тыйым са лын-
ған адамдарды қалай біледі? 
(р қайсысының құжаттарын 
тек сере ме әлде анықтама сұрата 
ма?» – деген сауал туындайды. 

Туризм және спорт ми нис-
т рі нің орынбасары С.Жарас баев-
 тың айтуынша, осы ведомство 
он дай мәліметті Ішкі істер ми-
нистрлігінің «Сотқа дейінгі тер-
геп-тексерудің бірыңғай тізілімі» 

ақ параттық жүйесіне енгізіп 
жа тыр. Ойынқұмар адам бәс тік-
кенде, �зінің жеке сәйкестендіру 
н� мірін (ЖСН) енгізеді. Егер ол 
адамға шектеу қойылғаны тура-
лы мәлімет ақпараттық жүйеде 
бол са, ойын бизнесінің су бъек-
тісі дереу одан ставка қабыл дау-
дан бас тартуға тиіс. Тыйымға 
қа рамастан ойнауына рұқсат 
бер се, айыппұл салынады.

САУ, САНАЛЫ ЖАС – 
ЖАРҚЫН БОЛАШАҚ

Құмаройындарға, әсіресе 
жас тардың, тіпті оқушылардың 
к�п теп тартылуы қоғамның қа-
быр  ғасына батады. Жас ұрпақты 
қор ғап қалу үшін де құма ройын-
дарының жаппай қамтитын на-
си хатын шектеу ләзім. Вице-ми-
нистр Серік Жарасбаев бұған 
дейін электронды казино мен 
ин тернет-казинолардың жар на-
масына шектеу енгізілгенін еске 
сал ды. Енді букмекерлік кең се-
лер мен тотализаторлардың жар-
намасына қатысты ұқсас норма 
ен гізіліп отыр. Алайда атауында 
«bet» айқындауышы бар ұйымдар 
Қазақстан халқына арналған, 
тіпті қазақшаға аударылған жар-
намаларын шетелдік ресурстар-
да, мысалы, онлайн кинотеатр-
лар да орналастырады. Сонда 
қайт пек керек?

– Бұған тоспа құру жұмысын 
біз Цифрлық даму ми нистр лігі-
мен бірге «Киберқадағалау» ақ-
па раттық жүйесін жүргізетін 
бо     ламыз. Жүйе іске қосылды, біз 
оған интеграцияландық. Қазіргі 
кез де жүйе 21 мыңнан астам ре-
сурсты әшкереледі. Оның жар-
ты сынан к�бі дәл осы интернет-
ка зино, букмекерлік кеңселердің 
заңсыз жарнамасына қатысты. 
Бұл тұрғыда заңды бұзғандарға 
кон тентіне және бұзушылық 
дең г ейіне қарай 60-тан 400 АЕК-
ке дейін айыппұл санкциялары 
қа растырылды, – деді Туризм 
жә не спорт министрінің орын-
ба сары С.Жарасбаев.

Ол тағы қайталап айтты: 
бук мекерлік кеңселер-

дің жарнамасына келесі аптадан 
бастап тек қана спортқа маман-
дан ған телеарналарда, газеттер 
мен сайттарда, сондай-ақ спорт-
тық іс-шараларда рұқсат етіледі. 
Қал ғанының бәрінде, соның 
ішін де ғаламтордың Қазнет сег-
мен тінде, әлеуметтік желілерде, 
ақ парат құралдарында мұндай 
жарнамаға тоқтау салынады. 

«Жастар» ғылыми-зерттеу 
ор талығының деректеріне сүйен-
   сек, егер 2022 жылы 14–28 жас 
ара лығындағы жастардың тек 1,2 
пайызында лудомания белгілері 
байқалса, 2023 жылы бұл к�рсет-
кіш 17,8 пайызға жеткен. Кеса-
пат ауқымы елде ары қарай �сіп 
ба рады. Денсаулық сақтау ми-
нистр лігінің мәліметінше, кем 
де генде 36 мыңға жуық азамат 
на   шақор сияқты «ойынға тәуел-
ді» ретінде тіркелген. 

Се н а т о р  Ж а н б о л а т 
Ж�р ген баев жаттан кел-

ген бұл кеселдің ұлтқа ары қарай 
та ралуына тоспа құру үшін бірін-
ші кезекте «уағы зын», яғни жар-
на масын шектеген маңызды 
еке нін айтады. 

«Қазақстанда жастардың әсі-
ресе онлайн-ортада құм а ройын-
дарға тартылуы артып келеді. 
Бук мекерлік кеңселер БАҚ-ты, 
не гізінен телеарналарды, интер-
нет ті ашса алақанында, жұмса 
жұ дырығында ұстайды. Мысалы, 
бір ғана жыл ішінде БК-лар дәс-
түрлі медиада жалпы к�лемі 8,5 
миллиард теңгеге дейін жарнама 
орналастырған! Бұл жарнама 
жас тардың құмаройындарға тар-
тылуына қуатты әсер етті. Олай 
бол са, жарнамасын шектеуге 
ба    ғытталған түзетулер үлкен 
маңыз ға ие. Бұған қоса, жастар 
мен осал топтар арасында алдын 
алу және түсіндіру жұмыстарын 
жүр гізу қажет», – деді сенатор.

Туризм және спорт ми нистр-
лігінің тапсырысымен Qalam 
қоғамдық қоры зерттеу жүргізді. 
Оның қорытындысы т�бе шаш-
ты тік тұрғызады: сауалнамаға 
қатысқан жастардың 40,5%-ы 
ойын құмарлыққа шалдыққан 
болып шықты. Олар бар тапқан-
таянғанына онлайн бәс тігеді 
немесе лотерея сатып алады. 

Былтыр Үкімет лудоманияға, 
құмаройындарға қарсы күрес 
бойынша кешенді жоспар бекіт ті. 
Оның шеңберінде жастар ара   -
сында лудоманияның алдын алу 
ұсынымдары әзірленді. Ғылым 
және жоғары білім, Оқу-ағарту 
ми нистрліктері кәмелетке тол-
маған жастардың құма ройын ға, 
интернетке тәуелділігінің алдын 
алу жұмыстарын жүргізіліп жат-
қаны айтылды. Мысалы, жоғары 
сы ныптарда осыған арналған 
са бақ жүйелі түрде айына екі рет 
�т кізіледі. Бұған алда жарнаманы 
шек теу тетігі де қосылмақ.

Айхан ШӘРІП Қазақстанда заң мен тәртіпті күшейтетін кезекті қадам 
жасалды. Бар саланы, бар санатты жайлап, бассыз кеткен 
құмаройындарының өрісі бұрын-соңды болмаған деңгейде 
күрт шектелмек. Мысалы, балалар мен лудомандар ғана емес, 
сондай-ақ әскердегілер, сотталғандар да бәс тіге алмайды. 
Өйткені бұрын істі болған мыңдаған адам ары қарай 
ойнау үшін қарызға батқан. Бұл берешегі оларды тағы қылмыс 
жасауға итермелейді. Президент қол қойған жаңа заңның 
бұл бағытта тағы қандай жаңалығы бар?

ЖАРЃА ЖЫЃАРЖАРЃА ЖЫЃАР
ЖАРНАМАҒАЖАРНАМАҒА

ТОСҚАУЫЛ БАРна тыйым салады! Яғни, олар 
ен ді жарнамасын әлеуметтік 
же лілер, интернет сайттар, You-
Tube, мессенджерлер және бас қа-
сы арқылы тарата алмай қа ла ды. 
Сон да БК-лар мен то та    лизатор-
лар  ға еліміздегі заңмен бекітілген 
құ  маройын аймақтарының 
(Қонаев қаласы мен Щучинск 
– Бурабай курорттық айма ғы-
ның) территорияларында, сон-
дай-ақ осы компаниялардың 
рес ми интернет ресурстарында 
ға на �з қызметін жарнамалауына 
рұқ сат етіледі, – деді Айнұр Серік-
пайқызы. 

Мұның сыртында БК мен 
то тализаторларға спорт 

іс-шарасын �ткізу кезінде спорт 
құрылымдарында, стадиондарда 
үлкен экраннан, баннерлерден, 
бас қасынан жарнамасын к�р-
сетуіне тыйым салынбайды. Тек 
жа рыс аяқталған соң алып тас-
тауға міндетті. Тұтастай алғанда, 
осы саланы құқықтық реттеуді 
же тілдіру ойын бизнесінің ха-
лық қа теріс әсерін азайтуға үлес 
қо сады әрі саланы мемлекеттік 
бас қарудың тиімділігін жоғары-
латады деп күтіледі.  

ЖАУАПКЕРШІЛІК – 
ТАЛАПТЫҢ ТІРЕГІ

Сарапшылар сот шешімімен 
бос тандығы шектелген немесе 
шарт  ты түрде сотталған тұлға-
лар  дың құмаройындарға қаты-
суы на қойылатын тыйымды 
маңыз ды санайды. Заңмен ойын 
ме кемелеріне, букмекерлік кең-
се лердің кассаларына және тота-
ли заторларға бару тәртібі мен 
ерек шеліктеріне толықтыру ен-
гі зіледі. 

Бұл шаралар бірінші кезекте 
сол адамдарды қайталай қыл-
мыс қа барудан сақтауға септе се-
ді. Себебі қылмыстық жазасын 
ер кіндікте �теу кезінде бәс тігу-
мен әуестенсе, сол құмар ісін 
жал ғастыру үшін қарыз-несие 
алуы, оны қайтару үшін қарақ-
шы лыққа, тонауға, ұрлыққа 
баруы мүмкін. Сондай-ақ бұл 
та лап ойын бизнесінің әлеу мет-
тік жауапкершілігін арттырады. 

Туризм және спорт вице-ми-
нистрі Серік Жарасбаев жаңа 
заң  мен құмаройын ойнауға 
тыйым салынған катего рия лар-
дың қатары ұлғайтылғанын тү-
сін дірді. 

– Мұны осы саладағы шек-
теу лерді жалғастыру деуге бола-



www.aikyn.kz6

ТҮЙТКІЛ
3 МАМЫР 2025 | СЕНБІ

№48 (4588)

САЛА СТАТИСТИКАСЫ 
НЕГЕ СОЛҒЫН?

Жыл басында Ғылым және жоғары білім 
министрлігі �зге мемлекеттен келген 31 500-
ден астам студент оқитыны туралы мәлімет 
таратты. Басым б�лігі – Азия елдерінің ту-
масы. «Бұл – қазақстандық білім беру жүйе-
сінің тартымдылығы �сіп келе жатқанын 
паш етеді. Біз Қазақстанды Орталық Азия-
ның білім мен ғылым алмасу ж�ніндегі 
орта лығы ретінде нығайтуға тырыса-
мыз!» – деді министр Саясат Нұрбек 7 
ақпанда, �з ве дом ствосының кеңейтілген 
алқа отырысында.

С�з іспен қабысып жатса, бір ғанибет. 
Алайда Ұлттық статистика бюросы жоғары 
білімге қатысты «су жаңа» статистикасын 
жа рия етті. Оның дерегінше, 2024-2025 оқу 
жы лында Қазақстанның барлық ЖОО-сын-
да жалпы саны 624 469 студент оқып жатыр. 
Оның 596 011-і – Қазақстан азаматы. Тиі-
сінше, 28 458-і ғана – шетелдік студент. 

Статорган мәліметінше, қазір елде жал-
пы саны 242 798 студент мемлекеттік білім 
грантымен оқыса, соның 238 642-сі – қазақ-
стандықтар. Яғни, �зге мемлекеттің 4 156 
азаматы тегін оқиды. Басым к�пшілігі – 
шетелдегі қандастардың баласы. Басқаша 
айтқанда, статистика мамандары елімізде 
31,5 мың шетелдік студентті таба алмады. 
Ал дыңғы 2023-2024 оқу жылында жоғары оқу 
орындарын 7 158 шетелдік студент бітіріп 
шықты. Салыстырсақ, <збекстанда 2024-
2025 оқу жылында шетелдік студенттердің 
бүкіл саны 12,5 мың адамнан ғана асты. 

Алайда бірнеше к�рсеткіш бойынша Қа-
з ақстанның артта қала бастағаны алаңдатады. 
Біріншіден, республикада кейінгі үш жылда 
студенттер саны кеміген. Ал <збекстанда 
Статистика агенттігінің мәліметінше, соңғы 
10 жылда олардың саны керісінше, 18 есеге 
к�бейді. Екіншіден, жан басына шаққандағы 
шетелдік студенттер саны ж�нінен Орталық 
Азияның лидері �згерді, енді ол – Қырғыз 
Республикасы. Оның к�рсеткіші 100 мыңдық 
межеге жуықтады.

Бір ғажабы, қырғыз ағайын бұл к�рсеткіш 
ж�нінен әлемдік к�шбасшыға айналды. 
Мысалы, 342 млн тұрғыны бар АҚШ-та 21,6 
млн адам ЖОО-ларда білім алады. «Open 
Doors 2024» есебінде айтылғандай, аме ри-
калық колледждер мен университеттерде 
білім мен мамандық игерген шетелдік сту-
денттер саны рекордқа – 1,126 миллионға 
жетті. АҚШ Сауда министрлігі �зге елдерден 
келген студенттер бір жылда ел экономи-
касына ең кемі 50 миллиард доллар құйғанын 
мәлімдеді. Бұған оқу, баспана жалдау ақысы, 
тамақтануы кіреді. 

Құрама Штаттарда әрбір 303 адамға 
1 шетелдік студенттен келді. 145,9 млн адам 
тұратын Ресейде 4,3 млн студенттің 355 
мыңы – шетелдік. Тиісінше, 411 адамға – 
1 шетелдік студент. <згелерінде жағдай ұқ-
сас. Халқы 7,2 млн адамды құрайтын Қыр-
ғыз станда ЖОО-ларда білімнен сусындаушы 
жастардың жалпы саны 221 мыңнан асты. Ал 
шетелдік студенттердің саны шамамен 
85 мыңнан астам. С�йтіп, Қырғыз Республи-
касында әрбір 85 тұрғынға 1 шетелдік 
студенттен келеді.  

ҮЙРЕНУ – ҮЗДІК БОЛУДЫҢ КІЛТІ
Осы жайтқа алғаш назар аудартқан дип-

ломат, ұзақ жыл жоғары білім саласында 
ең бек еткен ғалым, экономика бағыты бо-
йын ша PhD докторы Авазбек Атаханов шет-
елдік студенттер санының к�беюі бірнеше 
жыл қатарынан жалғасып жатқан тұрақты 
тренд екенін айтады. Соның ішінде к�ршіде 
ТМД, Пәкістан, Үндістан, Қытай, Бангла-
деш, Шри-Ланка, Непал және араб елдерінен 
студенттер саны тез қарқынмен �сіп келеді. 

Бұған не себеп? Біріншіден, ТМД елдері 
арасында оқу ақысы, баспана жалдау және 
тамақтану шығындары ж�нінен Қырғызстан 
ең арзан елдердің бірі. Екіншіден, дамыған 
елдерден оқытушыларды, профессорларды 
к�птеп тарту, рейтинг құрушы ұйымдардың 
сарапшыларын шақырып, талаптарын тап-
тұйнақтай орындау арқасында жаһандық 
рейтингтерге кірген қырғыз ЖОО-ларының 
саны артты. 

2024 жылы Қырғызстанның 6 универ ситеті 
«QS Asia University Rankings 2025» азиялық ең 
үздік университеттер рейтингі  не енді. 10 
университеті Еуропалық ғылыми-�нер кәсіптік 
палата құрған «Үздік ЖОО-лар дың еуропалық 
тізіміне» кірді. Қырғыз  стандық ҚРСУ, «Манас» 
қырғыз-түрік уни вер ситеті, Исхак Раззаков 
атындағы Қыр ғыз мемлекеттік техникалық 
универси теті «QS World University Rankings 
2025» жаһандық ең үздік университеттер 
рейтин гінен табылды. 

– Мұның бәрі қырғыз ЖОО-ларының 
халықаралық беделінің �скенін, Қырғыз-
станда қолайлы білім ортасының түзілгенін 
к�рсетеді. Бұған қоса, статистика қырғыз 
жоғары білімінің әлемдік білім жүйесіне 
берік кіріккенін, �зге ғылым ордаларымен 

байланысының нығайғанын білдіреді. Бұған 
септескен басты фактор, әрине, Қырғыз-
станда жоғары білімнің қолжетімділігі, ақы-
сының т�мендігі. Мұның сыртында біздің 
ЖОО-лар ағылшын тілін білетін, жеке-
бірегей оқу бағдарламасын әзірлеген креа-
тивті, тәжірибелі оқытушыларды �зіне тар-
туда жарысады, – деп жетістіктің құпиясын 
б�лісті қырғыз ғалымы.  

Авазбек Атахановтың айтуынша, білім 
берудің интернационализациялануынан 
мемлекет те, оқу орындары да ұтады. 

– Мемлекет бұл үрдісті жан-жақты қол-
дауы қажет. Бұл мәдени құндылықтар алма-
суға, халықтар мен елдер арасындағы ынты-
мақтастықты нығайтуға ықпал етеді. 
Шетелдік студенттер – достықтың елшілері, 
біздің елдің «жұмсақ күшін» таратушылар. 

Олар елдеріне оралған соң �з естеліктері, 
әңгімелері, кітаптары, еңбектері арқылы 
еліміздің бай тарихын, дәстүрі мен тілін 
таратады, дәріптейді. Шетелдік студенттің 
к�беюімен бірге идеялар, ғылыми жетістік 
алмасу күшейеді. Бұл елдің әлеуеті мен білім 
ресурстарына жаһандық жұртшылықтың 
назарын аудартады, – деді қырғыз ғалымы. 

Қазақстандық ғалым-экономист Земфи-
ра Алямова да шетелдік студенттерді тарту-
дың маңыздылығын атап �тті. Сол арқылы 
мемлекет әлемдегі дарынды, интеллектуалды, 
адами ресурстарды, жаңа ойларды, инвес-
тицияларды, технологияларды �зіне тартады. 
Бұл туризмнің дамуына түрткі: ұзақ жыл 
оқуға кеткен шәкіртті к�ру үшін елге ата-
анасы, туған-туыстары, достары қатынайды.  

– Шетелдік студенттер санын арттыру 
ЖОО үшін де тиімді. Халықаралық шәкірт-
тер дің басым к�пшілігі ақылы б�лімде оқиды. 
Университет 3-4 жыл бойы оқу ақысы түрінде 
тұрақты табыс табады. Және тек эко номи ка-
лық пайдамен шектелмейді, шетелдік сту-
денттер ЖОО-да мультимәдени орта мен 
қо лайлы білім атмосферасын құрады. Бұл 
жағдайда жергілікті жастар «�з сорпасында �зі 
қайнамай», халықаралық қарым-қатынас 
тәжірибесін игереді, коммуникативтік ма шы-
ғын жетілдіреді. Шетелдіктер кіретін ко-
мандада жұмыс істеу біліктілігіне қол жет кізеді. 
Жат елден келгендермен арала су ар қылы 
дүниетанымы кеңейеді, – деді З.Алямова.

Сондықтан үкіметтер мен университеттер 
арасында шетелдік студентті �зіне тарту үшін 
күрес күшейді. Дүниежүзілік банк сарапшы-
ларының дерегінше, студенттік мобильді-
ліктің �суі 96% жағдайда елдің халықаралық 
саудасының және туризмінің �суіне игі әсер 
етеді. 

Мысалы, халықаралық қоғамдастық 
«жабық» ел қатарына қосатын Қытай шет-
елдік студенттерді мол тарту арқасында 
ғылымның барлық саласында технология 
алмасуды жолға қойды және «жұмсақ күшін» 
�рістетті. ҚХР университетін бітіріп, кейін 
�з елінде қандай да бір саланың тізгінін қолға 
алған, биліктегі биік лауазымға тұрған бұ-
рынғы шәкірттер Қытайға к�зі түзу болады, 
онымен серіктестікті жақтайды. 

ЖАҒДАЙ ЖАСАСА, 
ОҚУ «ЖЕРҰЙЫҒЫНА» АЙНАЛАДЫ
Шетелдік студенттердің к�беюі елді 

ғылыми мақалалар мен цитаталау бағытында 

да ілгерілетеді. АҚШ беделді журналдардағы 
ғылыми ашылымдар туралы мақалалар саны 
ж�нінен 1-орынды ешкімге бермей келеді. 
Алайда соның 28,5%-ын Америкадағы 
шетелдік білімді жастар әзірлеген немесе тең 
автор болған. Ұлыбританияда бұл к�рсеткіш 
одан да жоғары: 44,4%. 

Еуропада шетелдік студенттердің 12%-ы 
оқуын бітірген соң сонда қалады, елді да-
мытуға еңбек етеді. Олар реципиент елдің 
экономикасына елеулі үлес қосады. Ұлы-
британия шетелдік студенттерден жыл сайын 
орта есеппен 2,8 млрд фунт стерлинг табыс 
табады, бұл ел ЖІ<-сінің 0,1%-ы. Сырттан 
келген шәкірттерден түсетін табыстың 47%-
ын – оқу ақысы, тағы 48%-ы – баспана жал-
дау шығыны. Шетелдік студенттер Лондон-
дағы университеттер табысының 39%-ға 
дейінгісін береді. Шетелдік студенттер 
ашқан бизнес ұйымдары әртүрлі секторда 70 
мыңнан астам жұмыс орнын құрған. 

Қалауын тапса, Қазақстан да білім қуған 
жастар үшін «жерұйыққа» айнала алар еді. 
Отандық ЖОО-лар жасанды интеллект 
стандартын қабылдады: 20 жетекші универ-
ситет 20 білім беру бағдарламасын әзірледі, 
бұл жасанды интеллекет саласындағы жаңа 
мамандарды даярлауға негіз болады. Техно-
логия саласындағы к�шбасшылармен, мы-
салы Coursera, Google, Nvidia, Huawei Tech-
nologies Kazakhstan, 01 Edu System сияқты 
компанияларымен стратегиялық серіктестік 
орнатылды. Бұл келісімдер студенттер мен 
оқытушыларға ең жаңа білім беру платфор-
малары мен курстарды қолжетімді етті. 

Шетелдік университеттер Қазақстанда �з 
филиалын ашып жатыр. Бүгінде 12 елдің 34 
жоғары оқу орнымен стратегиялық серіктес-
тік орнатылған. Ұлыбритания, Италия, Қы-
тай, Ресей, АҚШ, Франция және Оңтүстік 
Кореяның 23 жетекші университетінің 
филиалы ашылды.

Қазақстандағы 28 мыңнан астам шетел-
дік студенттің үштен біріне жуығы немесе 
9 345-і – Үндістаннан. Гуджарат штатының 
тумасы, 25 жасар Аарав медициналық 
университетте оқып жатыр. 

– 2017 жылы анаммен бірге, Астанадағы 
ЕХРО к�рмесіне келгенде, осында волонтер 
болып жүрген шетелдік жастармен танысып, 
Қазақстанда оқудың егжей-тегжейін білген-
мін. Бізде жоғары білім қолжетімсіз. Анам 
Ре сейдің елшілігінде істеген, мені орыс 
тіліне үйретті. Ресейге баруға батпадым, 2022 
жылы Қазақстанға келіп, оқуға түстім. Мұнда 
халық қонақжай, к�мек сұрасаң қасыңа еріп 
жүріп, мәселеңді шешіп беруге дайын, – 
дейді Аарав.

Ол алғаш келгенде «мәдени шокты» 
бастан �ткергенін, елін сағынғанын айтады: 
үндістандық тағамдарды дүкеннен де таба 
алмаған. {йткенмен, бүгінде Үндістан 
мейрамхана-дәмханалары ашылып жатыр. 
Оқуын бітірген соң еліне оралып, оқыту қыз-
метімен айналыспақ. Аарав – Сайни армия-
лық қолбасшылардың ауқатты әулетінен. 
Сондықтан Қазақстандағы бағаларды қол-
жетімді санайды. 

Алайда сарапшылар шетелдік студент-
терді к�птеп тарту үшін оларды хостел, 
жатақ хана-кампус түріндегі қолжетімді 
баспанамен, арзандау асханамен қамтудың 
маңызды еке нін айтады. Сондай-ақ ағылшын 
тілінде оқы ту бағдарламаларын к�бейту, 
мұны мемле кет тік қолдау керек. ЖОО-лар 
ағыл шын тілінде дәріс оқи алатын оқыту шы-
ларды жұмысқа ал ғаны ж�н. Бұдан б�лек, 
та лапкерді қабыл дауда тек ҰБТ-мен шектел-
мейтін, емтихан қабылдап таңдайтын На-
зарбаев университеті сияқты оқу орындары-
ның санын арттырған абзал. Шетелдік 
та лапкер сондай-ақ әлемдік рейтингтерге, 
университеттің халықаралық жобалары, 
ғылыми жетістіктері мен серіктестік бағыт-
тарына да назар аударады.

Бұдан �зге, к�рші Ресей сияқты тікелей 
ата-аналармен жұмыс жүргізу қажет. Бұл 
бағытта қадам жасалды. Кеше, 2025 жылғы 
2 мамырда Пәкістанның Исламабад қала-
сында отандық 11 жоғары оқу орны қатысқан 
Study in Kazakhstan к�рмесі және Қазақстан 
– Пәкістан университеттер форумы �тті. 
Одан кейін қазақстандық делегация жер-
гілікті оқушылармен және ата-аналарымен 
кездесті.

Елдос СЕНБАЙ 

ШЕТТЕТПЕГЕН 
ҰТАДЫ

ШЕТЕЛДІКШЕТЕЛДІК
ШӘКІРТТІ

Бүкіл әлемде шетелдік 
студенттерді тарту үшін 
ғаламат күрес жүріп 
жатыр. Экономикалық 
ынтымақтастық және даму 
ұйымының бағалауынша, 
2025 жылы әлемдегі 
барлық студенттің саны 150 
миллионнан асты, соның 
ішінде жат жерде оқитыны 
– 8 миллионға дейін. 
Қазақстанда олардың саны 
28 мыңға дейін азайған. 
Себебі неде? Шетелдік 
студенттерді көбейтуден 
елге қандай пайда бар?
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Жаһандық маңызы бар жиын-
да Қазақстаннан �зге Гер мания, 
Ресей, Қырғызстан және �збек-
стан мемлекетінен келген заң 
шығарушы, атқарушы және сот 
билігі �кілдері, халықаралық 
ұйым дардың сарапшылары мен 
ғалымдар бас қосты. Біріккен 
Ұлттар Ұйымының №16 Тұрақты 
даму мақсатына, яғни «Бейбіт ші-
лік, әділет және тиімді институт-
тарды» ілгерілетуге, қазіргі жа-
һан дық �згерістер жағдайында 
мемлекет пен қоғам арасындағы 
серіктестікті күшейтуге бағыттал-
ған кездесу жыл сайын дәстүрлі 
түрде ұйымдастырылады. 

Саяси ғылымдар докторы, 
профессор Гүлмира Сұлтанбаева 
конференция аясында мемлекет-
тік басқаруды цифрландырудан 
бастап, жасанды интеллект эти-
ка сы мен халықаралық тәжіри-
беге дейінгі �зекті мәселелер 
тал   қыланғанын, сондай-ақ мем-
ле кет тік органдар мен азаматтық 
қоғам институттарына арналған 
нақты ұсыныстар әзірленгенін 
жеткізді.

– Бүгінгі іс-шараға ғылыми 
қауым Қазақстандағы «Еститін 

мемлекет» атты тұжырымдаманы 
қолдау мақсатында жиналып 
отыр. Орталық Азия және Еуропа 
ғалымдарының басын қосқан 
жиында алғаш рет мемлекеттік 
органдар, соның ішінде заң шы-
ғару шы, атқарушы органдар мен 
олардың үкіметтік емес ұйымдар-
мен, БАҚ �кілдерімен байланысы 
сынды келелі мәселелер талқы-
ланды. Іс-шараның басты мақса-
ты да сол, ғылыми жиын аясында 
тиімді механизмдерді ұсыну. 
Кон фер енцияда к�терілген ма-
ң ыз ды проблемалардың қатарында 
Ұлттық құрылтайдың халыққа  
билік тарапынан қаншалықты 
жақындайтыны, мемлекет пен 
халық арасындағы диалог, жасан-
ды интеллекттің қоғам �міріне 
енуі, электронды үкіметтің тиімді 
жұмыс істеуі сынды тақырыптар 
қамтылған. Қазіргі уақытта елі-
мізде электронды үкіметтің жүзе-
ге асырылып келе жатқанына 20 
жылдан астам уақыт �тті. =лем-
дік электронды демократия мен 
электронды үкімет рейтинг ін де 
Қазақстан жоғары позицияға 
ие, – деді Гүлмира Серікбайқызы.

Ашылу салтанатында с�з 
с�йлеген Нархоз университетінің 
президенті Қанат Қожахметов 
халықаралық және ұлттық дең-
гей дегі бастамаларға универ-
ситет тің елеулі үлес қосып отыр-
ғанын атап �те келе, кон ферен-
 цияда к�пке жария болған тарихи 
оқиғаның құқықтың білім беру 
жүйесіндегі маңызы айрықша 
екенін негізге алды. 

– Университет �зінің жылдар 
бойғы тарихында қоғам сұраны-

сы на сай түрленіп, білім мен 
ғы лым дағы �згерістерге бейім-
деліп келеді. Уақыт талабына 
қарай жаңарғанымен, олардың 
басты міндеті �згеріссіз қалды. 
Бұл дегеніміз – жастарға терең 
білім беріп, оларды рухани-адам-
гершілік құндылықтар негізінде 
тәрбиелеу. Бұл қос мақсат – ин-
тел лектуалдық дамудың да, қо-
ғам ның тұрақты болашағының да 
негізі саналады. Біз бұл үдеріске 
белсенді қатысуды �зіміздің аза-
маттық әрі кәсіби міндетіміз деп 
санаймыз. Университеттің басты 
миссиясы – кәсіби мамандар 
даяр лау арқылы азаматтық қо-
ғам ның дамуына серпін беру. 
Жас тарды рухани-адамгершілік 
құндылықтарға тәрбиелеу уни-
вер ситет үшін әрқашан басымдық 
болып қала береді. Біз азаматтық 
қоғамның білім мен к�шбас-
шылық орталығына айналуымыз 

тиіс. Бүгінгі конференция – осы 
бағыттағы нақты қадам, – деді 
уни верситет президенті Қ.Қо-
жах метов.

Ерекше атап �тетін жайт, іс-
шара барысында жиынға қатысу-
шылар тарихи оқиғаның куәсі 
болды. Конференцияда Нархоз 
университетінің БҰҰ-ның «Ака-
демия лық ықпал» бағдарламасы 
бойынша №16 Тұрақты даму 
мақсаты аясында жаһандық хаб-
тың т�раға орынбасары мәртебе-
сін ресми түрде иеленгені жайлы 
хабарланды.

– Біз жаһандық деңгейдегі 
маңызды жаңалыққа куә болдық. 
Нархоз университеті БҰҰ-ның 
№16 Тұрақты даму мақсаты ая-
сын да жаһандық хабтың т�раға 
орынбасары мәртебесіне ұсын-
ыл ды. Университетіміз әлемнің 
330 оқу орнының ішінде бей-
бітшілік, әділетті қоғам орнату, 

тиімді институттарды қалып тас-
тыру саласында �зіндік пози ция-
сымен танылды. Шынында, 
бұл – университет ішіндегі қара-
пайым жиын емес, тарихи тұр-
ғыдан алғанда еліміз  үшін 
маңызы зор іс-шара. Президент 
Қасым-Жомарт  Тоқаевтың 
Алматы қаласының тұрақты даму 
мақсаттарының академиялық 
хабына айналу туралы ұсынысы 
биыл наурыз айында Нью-Йорк-
тен ресми түрде қолдау тапты, – 
деді профессор Г.Сұлтанбаева. 

БҰҰ Жаһандық коммуни-
кациялар департа ментінің �кілі, 
БҰҰ ҚР Ақпарат Бюросының 
бас шысы Властимил Самек құт-
тықтау с�зінде университеттің 
әлемдік хабтың т�раға орын-
басары мәртебесіне ие болуы – 
білім жүйесіндегі маңызы орасан 
жауапкершілік екенін жеткізді. 
Одан �зге Властимил Самек 2025 
жылы 4 наурызда жарық к�рген 
Алматыда БҰҰ Орталығын құру 
туралы бастаманың 152 мемлекет 
тарапынан қолдау табуы Орталық 
Азия үшін саяси-тарихи мәні бар 
жетістік екенін алға тартты. 

Ғылыми жиында мемлекеттік 
органдардың қызметін цифрлан-
дыру және ашықтықты арттыру, 
қоғамдық институттардың тұрақ-
тылығы, азаматтық қоғам инсти-
тут тарымен �зара іс-қимылдың 
құқықтық механизмдері сынды 
мәселелер ортаға салынды. 

Конференция соңында ұлт-
тық және мәдени құндылықтарды 
сақтау, сондай-ақ цифрлық этика 
мен гуманитарлық технологиялар 
арқылы мемлекет пен қоғам 
арасындағы сенімді арттыруға 
бағытталған жаңа бастамалар 
ұсынылды. Нархоз университе-
тінде �ткен халықаралық бас-
қосу – �ңірлік тұрақтылық пен 
дамуға жол ашатын жаңа бет-
бұрыс тың к�рінісі. Қазақстан 
мен Орталық Азия үшін маңызды 
бастамалар к�терілген жиын уни-
верситеттің халықаралық ынты-
мақ тастықтағы р�лін айқындай 
түсті. 

АРАСЫНДАҒЫ ДИАЛОГ

Таяуда Нархоз 
университетінде 
Құқық және мем-
лекеттік басқару 
мектебінің ұйым-
дас тыруымен «Мем-
лекеттік органдар 
мен азаматтық қоғам 
институттарының 
өзара іс-қимылының 
өзекті мәселелері» 
атты халықаралық 
ғылыми-практика лық 
конференция өтті.

Алтынай
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМ МЕН
МЕМЛЕКЕТТІК ОРГАН

Республикалық және �ңірлік 
газет-журналдардың басшылары 
мен �кілдері, сондай-ақ оқыр-
мандар қатысқан іс-шараны 
ашқан «Қазпошта» АҚ астана-
лық филиалы директорының 
орынбасары Аслан Масекеев 
пошта қызметі мен мерзімді бас-
пас�з редакциялары арасындағы 

кәсіби әріптестіктің маңызын 
атап �тіп, алдағы уақытта да 
�зара байланыс жалғасын таба 
беретініне сенім білдірді.

Акционерлік қоғамның 
пош та және мемлекеттік қыз-
мет тер ж�ніндегі басқарушы 
ди р ек торы Дәулет Бекманов 
Қазпоштаның отыз жыл ішінде 

халыққа миллиардтан астам 
г азет пен журнал жеткізгенін 
атап �тті. Ауыл тұрғындары да 
назардан тыс қалмайды.

– Жыл сайын біздің пош та-
шылар мыңдаған шақырым 
жүріп, басылымдарды оқырман-
дарға жеткізеді. Ал сұрып тау-
шылар күн сайын ондаған мың 
газет-журнал данасын іріктейді. 
Жазылу процесін ыңғайлы ету 
үшін Қазпошта заманауи цифр-
лық шешімдерді пайдалана оты-
р ып, �з қызметтерін жетіл дір іп 
келеді, – деді Дәулет Бек манов.

«Қазақ газеттері» ЖШС бас 
директорының бірінші орын-
басары Виктор Пряников мер-
зімді басылымдар мен Қазпош-
таның халықты ақпараттандыру 
жолында ортақ үлкен істі атқа-
р ып келе жатқанын атап �тті.

– Бүгінде интернет дәуірі 
үстемдік етіп тұрғанына қара-
мастан, біздің басылымдары-
мыздың таралымы әлі де айтар-
лықтай жоғары. Біз �з ауди -
тор ия мыз үшін маңызды мемле-
кеттік жаңалықтармен қатар, 
қызықты оқырмандық мате-
р иал дарды да ұсынып келеміз, – 
деді Виктор Пряников.

«Қазпошта» АҚ қалалық фи-
лиа лының сату б�лімінің бас 
маманы Ляззат Қонақбаева елор-
да дағы жазылу науқанына жауап 
береді. Оның айтуынша, Астана 
тұрғындары газеттер мен журнал-
дарды белсенді түрде оқиды. Ол 
жазылуды пошта б�лім шелерінде 
де, QazPost қосымшасы арқылы да 
рәсім деуге болатынын еске салды.

Астаналық поштаның кең 
залында «Егемен Қазақстан», 

«Казахстанская правда», «Ай-
қын», «Литер», Тurkistan, Astana 
aqshamy, «Вечерняя Астана» 
газеттері мен National Geograp-
hic Qazaqstan журналының 
арнайы с�релері ұйымдас ты-
рыл ып, баспас�з �німдері жұрт 
назарына ұсынылды.

Мерекелік жиын барысында 
мерзімді басылымдарға жазыл-
ған оқырманға редакция атынан 
сый-сияпат берілді.

Қазпоштаның баспас�з қыз-
метінің хабарлауынша, респуб-
ликалық басылымдарға жазылу 
науқаны 2025 жылдың екінші 
жартыжылдығына – 25 мау-
сым ға дейін, ал шетелдік басы-
л ымдарға 10 маусымға дейін 
жал  ғасады.

С.БЕГІМБАЙ

МЕРЗІМДІ БАСЫЛЫМҒА 
ЖАЗЫЛУ ЖҮРІП ЖАТЫР

Жақында «Қазпошта» акционерлік қоғамының 
астаналық филиалында мерзімді басылымдарға 
жазылу науқанының басталуына орай «Баспа сөз-
ге жазылушылар күні» іс-шарасы өтті.
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Санитариялық-эпи деми-
ология лық бақылауды күшейту 
мәселесі пандемия кезінде ай-
қын к�рінді.  Сол уақытта 
Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев «$рбір дағдарыстың �з 
сабағы болады. Оны ескеру 
керек. Біз қазіргі дағдарыс пен 
пандемиядан сабақ алып жа-
тырмыз. Шын мәнінде, соңғы 
жылдары санитарлық-эпи-
демия лық қызмет жүйесін 
дамы туға және оны қолдауға 
тиісті дәрежеде к�ңіл б�лінбеді. 
$рине, оның белгілі бір себеп-
тері бар. Оны сіздер жақсы 
біле сіздер. Біз қазір Денсаулық 
сақтау министрлігінің жұмы-
сын қайта қалыптастырып жа-
тыр мыз. Қажетті реформалар 
жүргізілетін болады. Атап айт-
қанда, Бас санитарлық дәрігер-
дің �кілеттігі күшейтіледі» деп 
санитарлық-эпидемиялық 
қызмет жүйесін реформалау 
мәселесі жайлы айтты. Осыдан 
кейін Тауарлар мен к�рсетілетін 
қызметтердің сапасы мен қауіп-
сіздігін бақылау комитеті негі-
зінде Санитариялық-эпи деми-
о логия лық бақылау ко ми теті 
(СЭБК) қайта құрылды. Бұл 
комитет Ден саулық сақтау 
министрлігінің құрамындағы 
құрылымдық б�лімше. Осы-
лайша, елдегі санитариялық-
эпидеми ология лық ахуалды 
бақылауға, жұқ палы және жұқ-
пай тын аурулар дың алдын алу-
ға, қоғамдық денсаулықты 
қорғауға жауапты болды. Коми-
теттің облыстық, қалалық және 
аудандық дең гей де басқарма-
лары мен депар таменттері жұ-
мыс істейді, олар да Денсаулық 
сақтау минис трлігіне бағы-
нышты. 

ШАҒЫМДЫ 
НЕГЕ ҚАБЫЛДАМАЙДЫ?

СЭБ-тің қызметіне к�ңілі 
толмайтындардың бірі – аста-
налық Айгерім Имашова. Ол 
қыркүйек айында тойға бара-
мын деп сальмонелла инфек-
ция сын жұқтырады. :зі ғана 
емес, бір жастан енді асқан ба-
ласы да уланады. СЭБ-ке ша-
ғым түсіруге хабарласқанымен, 
олар Айгерімнің �тінішін 
жауапсыз қалдырыпты. 

– Ауруханада 10 күндей ем 
алдық. Сол жерде біз барған 
мейрамханаға  тойға барып, 
сальмонеллез жұқтырып жат-
қан бірнеше адам болды. СЭБ 
қызметкері бір рет хабарласып 
жағдайымызды білді. Кейін 

уақыттағы кейінгі жұмыс күнімен 
тіркеледі. :тінішті қарау мерзімі 
15 жұмыс күнін, шағымды қарау 
мерзімі 20 жұмыс күнін құрайды. 

– «Халық денсаулығы және 
денсаулық сақтау жүйесі туралы» 
Қазақстан Республикасы кодексі-
нің 42-1-бабында жедел ден қою 
шаралары, оның ішінде объектінің 
қызметін тоқтата тұру және оған 
тыйым салу к�зделген. 

Бұл шаралар жеке және заңды 
тұлғалардың конституциялық құ-
қықтарына, бостандықтары мен 
заңды мүдделеріне, адамдардың 
�мірі мен денсаулығына, қоршаған 

СЭБ-тен

бірнеше адам болып, мейрамханаға 
шағым түсірейік деп едік, «еңбек 
демалысындамын» деп шағы мы-
мызды қабылдамады. Сол жердегі 
дәрігерлер де «қазір СЭБ 15-20 
адам уланбаса, тексермейді» деді. 
Сонда тұтынушының пікірін еш-
кім ескермей ме? Бізден кейін де 
к�п адамның ол жерге барып ин-
фекция жұқтырғаны анық,– дейді 
Айгерім Имашова. 

Сальмонелла инфекциясы –  
қоғамдық тамақтану орындарында 
жиі кездесетін  бактериялық ауру. 
Инфекция к�біне ластанған азық-
түліктен, әсіресе шикі немесе 
дұрыс термиялық �ңделмеген ет, 
жұмыртқа, сүт �німдері және лас 
су арқылы таралады. Ауруды дұрыс 
емдемесе, кей кезде ауыр асқыну-
лар болуы мүмкін.

– :тініштер мен шағымдарды 
қабылдау, тіркеу және қарау Қазақ-
стан Республикасының $кімшілік 
рәсімдік-процестік кодексімен 
реттелген.

Сонымен қатар Кәсіпкерлік 
кодекстің 144-бабына сәйкес, зар-
дап шеккен адамдардың санына 
қарамастан, сенімді негіздер және 
растайтын дәлелдемелер болған 
кезде Қазақстан Республикасы 
заң нама сының талаптарын бұзу-
шы лықтар бойынша жеке және 
заңды тұлғалардың жолданымдары 
мен шағымдары бақылау объектіні 
жоспардан тыс тексеру үшін негіз 
болып табылады,– дейді Сани-
тариялық-эпидемиологиялық 
ба    қылау комитетінің басқарма 
бас  шысы Гүлнар Құсбекова. 

Оның айтуынша, шағым мін-
детті түрде қабылдануға, тіркелуге, 
есепке алынуға және қаралуға 
жатады. :тінішті қабылдаудан бас 
тартуға тыйым салынады және ол 
келіп түскен күні тіркеледі. Егер 
�тініш жұмыс істемейтін күні 
келіп түскен болса, онда ол жақын 

СЕНІМ

СЭБ деп отырғанымыз – бұрынғы СЭС. Яғни, санитариялық-
эпи демиологиялық бақылау қызметі. Соңғы кездері 
әртүрлі қоғамдық орыннан, жиын-тойлардан инфекция 
жұқтырып, «осынша адам уланыпты» деген жаңалықтар 
жиі таралып жүр. Міне, осындай мекемелердің тазалығын, 
тамақтарының санитарлық талапқа қаншалықты сай екенін 
осы СЭБ тексереді. Бұрын санитарлық бақылау десе,  мекеме 
басшыларының жүрегі зу етіп, сескенетін еді. Қазір СЭБ-те бос 
жұмыс орны көп, маман тапшы. Мемлекет басшысы да бұған 
дейін сала жұмысын реформалау мәселесін көтерген болатын. 

нариялық сәйкестендіру белгі-
лерінің болмауы, байытылмаған 
(фортификацияланбаған) бидай 
ұнын пайдалану жатады. 

САЛАДА 
МАМАН ТАПШЫ

СЭБ-тің селқос жұмыс іс-
теуіне, саладағы маман тапшы-
лығы да әсер етіп отыр. Радио-
биология және радиациялық 
қор ғау ғылыми-зерттеу институты 
директорының орынбасары Ерлан 
Қашқынбаевтың айтуынша, 2010 
жылдары жаңа білім реформасы 
аясында, яғни Балон декларациясы 
процесіне қосылғаннан кейін 
«Медициналық-профилак тика-
лық іс» пен «Қоғамдық денсаулық 
сақтау» білім бағдарламалары 
біріктіріліп санитарлық-эпиде-
ми о  логиялық бақылау мамандары 
тек осы білім бағдарламасы аясын-
да шығарыла бастады. Айта кетер 
болсақ, бұл білім бағдарламасы 
аясында гигиена және эпидеми о-
логия пәндерінің сағат саны 
айтарлықтай �згеріске ұшырады, 
қысқарды. Жаңа білім реформа-
лары бойынша студент �зінің 
болашақта жұмыс істеуі кезінде 
керек болатын пәндерді таңдау 
арқылы, яғни таңдау компоненті 
�зінің траекториясын құруы керек. 
Алайда қоғамдық денсаулық сақ-
тау мамандығына оқуға түскен 

Көктем ҚАРҚЫН

Мысалы, қоғамдық тамақтан-
дыру объектілерінің қызметін 
тоқтата тұруға негіз болатын бұзу-
шылықтарға жәндіктердің, кемір-
гіштердің және олардың тіршілік 
әрекетінің іздері жатады, ал тамақ 
�німдерін �ндіру ж�ніндегі объек-
тінің қызметіне тыйым салу үшін 
негіз болатын кейбір бұзушылық-
тарға – жарамдылық мерзімі бел-
гіленбеген немесе мерзімі �ткен 
тамақ �німдерінің болуы, етке, 
жануарлар ет �німдеріне ветери-

8 №48 (4588) www.aikyn.kz

КӨЗҚАРАС

ортаға, Қазақстан Респуб лика сы-
ның ұлттық қауіпсіздігіне тікелей 
қатер т�ндіретін бақылау объек-
тісінің қызметі, �німі, жұмысы, 
қызметі анықталған жағдайларда 
халықтың санитариялық-эпи-
деми ологиялық саламаттылығы 
саласындағы бақылау және қа да-
ғалау органдарының мем ле кет тік 
бақылауды жүзеге асыру бары-
сында қолданылады, – дейді Гүл-
  нар Құсбекова.

Комитет басшысының пікірін-
ш е ,  к ә с і п к е р л і к  к о д е к с т і ң 
143-бабына сәйкес мемлекеттік 
ба  қылау нысанасы болып сана-
латын талаптарды бұзу жедел ден 
қою шараларын қолдануға негіз 
болады.  Ал талаптарды бұзу фак-
тісі анықталған кезде объектінің 
қызметін тоқтата тұру туралы қау-
лы нысанында қадағалау актісі 
ресімделеді. 
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Себебі әлемдік тәжірибеде мұндай 
үрдіс бұрыннан бар. Атап айтсақ, 
Ресейде сани тариялық-эпи-
демиологиялық бақылау қызметін 
Роспотреб надзор (Ресей тұты-
нушылардың құқықтарын қорғау 
және адам саулығын қадағалау 
федералдық қызметі) атқарады. 
Бұл – Үкіметке тікелей қарайтын 
федералдық агенттік. Денсаулық 
сақтау минис трлігіне бағынбайды. 
Агенттік жұқпалы аурулардың 
алдын алу, сани тариялық нор-
маларды бақы лау, тұтынушылар 
құқығын қорғау және азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз етеді. 
Құрамында +ңірлік б+лімшелері 
мен ғылыми-зерттеу институттары 
бар. Агенттікке бағынышты ғы-
л ы м и  м е к е м е л е р д і ң  б і р і  – 
«Вектор» вирусология орталығы, 
ол COVID-19 вакцинасын жа-
саған. Ал Рос потреб надзордың 
бас  шысы Президент бұйрығымен 
тағайын далады. К+рші 5з бек-
станда да СЭБ қызметі бірнеше 
жыл бұрын екіге б+ лініп, агенттік 
болып ашылды.  Ал  Еуропа 

елдерінің к+пші-
лігінде мұндай қыз-

мет тер денсаулық 
сақ тау минис трлігіне 

ба ғынышты, бірақ са-

агенттік. Ол жұқпалы және 
жұқпайтын аурулардың алдын 
алады, эпи демия кезінде әрекет 
етеді және ғылыми-зерттеулер 
жүргізеді. Елдегі қоғамдық 
денсаулық сақтаудың негізгі 
орталығы болып саналады.

Ұлыбританияда бұл қызметті 
Денсаулық қауіпсіздігі агенттігі 
(UKHSA) атқарады. Бұл – 
үкіметке қарасты, бірақ дербес 
жұмыс істейтін агенттік. Агент-
тік инфекциялық аурулар, 
биологиялық қауіптер мен пан-
демияларға қарсы іс-шараларды 
ұйымдастырады. COVID-19 
кезінде басты үйлестіруші ме-
кеме болды. Ал Оңтүстік Корея-
да бұл қызметті Ауруларды ба-
қы лау және алдын алу агенттігі 
(KDCA) атқарады. Бұл – үкі-
метке қарайтын, бірақ тәуелсіз 
шешім қабылдайтын агенттік. 
Агенттік эпидемиямен күрес, 
вакцинация және эпи деми о-
логия лық зерттеулермен айна-
лысады. COVID-19 кезінде 
тиім ді әрі жедел жұмысымен 
ерекшеленді.

– Америкада кез келген ме-
кеме немесе қызмет к+рсету 
орны СЭБ талаптарын қатаң 
түрде сақтайды. Ал елімізде бір 
асханадан адам уланса, ол жерді 
СЭБ барлық талапқа сай тексер-
мейді.  5йткені  кафелерде 
бүгінгі тамақты бірнеше күнге 
тоңазытқышқа қойып, тұтыну-
шы ларға сатады. Адам ағзасы 
сол тамақтан уланса, ағзаны 
ин фекциялық ауыруларға ұшы-
ратады. Америкада бүгін желін-
бей қалған тамақты бірден ути-
лизацияға жібереді. Бармақ 
басты, к+з қысты деген жоқ, – 
дейді медицина ғылымдарының 
кандидаты Жұпар Нақанова. 

Ендеше СЭБ-ті кінәламас бұ-
рын осы саладағы проблема ларды 
да ескеруіміз керек. Егер СЭБ 
дамыған елдердегідей тә уелсіз 
агенттік ретінде қайта құрылса, 
қоғамдық орындар да санитарлық 
талаптарды сақтар еді. 

студент, негізінен қоғамдық ден-
саулық сақтау, менеджмент, ста-
тистика, тағы сол сияқты пәндерге 
к+п к+ңіл б+леді де, гигиена және 
эпидемиология пәндері тасада 
қалды. 

– К+птеген студент +з траек-
ториясын қоғамдық денсаулық 
сақ тау саласына бұрды. Алайда 
қо ғамдық денсаулық сақтау ма-
мандығын бітірген студенттер оқу 
бітіргеннен кейін жаппай сани-
тарлық-эпидемиологиялық ба-
қылау мекемелеріне жұмысқа 
тұр ды, оқу процесінде негізінен 
басқа пәндерді таңдаған студент-
тердің санитарлық-эпидеми-
ологиялық салауаттылық бойын-
ша біліктілігі мен білім деңгейінің 
т+мендеуіне алып келді. Жұмысқа 
алушылар санитарлық-эпидеми-
ология лық департаменттер  қоғам-
дық денсаулық сақтау студент-
терінің диплом қосымшаларына, 
яғни студенттің таңдаған траек-
ториясына қарамай жұмысқа 
алды. СЭБ мамандарының жұмыс 
жағдайын жақсарту үшін бірін-
шіден жалақысын к+теру және де 
СЭБ департаменттеріне тексеру-
дегі шектеулерді алып тастау 
қажет, – дейді Ерлан Қашқынбаев. 

Кезінде Алматыдағы меди-
циналық институтта санитарлық-
гигиеналық факультет болған. 
Кейіннен оны жауып, Қазақ-
станның орталық аймағы Қара-
ғандыдағы мемлекеттік меди цина-
лық институтты ашты. Ол жер 
жылына 200 маманды дайындап 
отырды. Содан кадр тапшылығы 
болған жоқ. Жалпы, СЭС қызме-

тіне байланысты 15-ке жуық ма-
ман дық бар. Медицина ғылым-
дарының кандидаты Жұпар 
На  қа   нованың айтуынша, Қара-
ғандыдағы баяғы факультетті 
ашып, дәрежесін к+теру керек. 
Тіпті, Қарағандыдағы академиядан 
санитарлық-гигиеналық инсти-
тут ты неге ашпасқа? Бұл оқу 
орнының базасы +те мықты, әлі 
күнге сақталып қалған. 

– Бұрын Қарағанды қаласында 
арнайы санитарлық факультет 
болатын. Сол оқу ордасынан білім 
алған мықты мамандар қазір 
еліміздің әр жерінде СЭБ-ті бас-
қарып отыр. Олардың қазметіне 
айтар сын жоқ. Ал кейінгі уақытта 
медициналық институттарда са-

нитариялық-эпидеми ология-
 лық б+лім ашылды. Ол жерде 
дайындалып шыққан кадрлардың 
білімі т+мен. СЭБ-ке сол б+лімді 
бітірген жас мамандар келіп 
жатыр. СЭБ-ке қойылатын талап 
негізі сол иниституттардағы кадр 
дайындаудан басталуы керек. 
Ай лықтың аздығына, жұмыстың 
к+п  тігіне байланысты жастар 
СЭБ-те жұмыс істегісі келмейді, 
– дейді Жұпар Нақанова.

Қазір қоғамдық денсаулық 
сақтау мамандығына жыл сайын 
санитарлық-эпидемиологиялық 
қызмет мамандарын даярлау үшін 
50 грант б+лінеді. 2025 жылы қо-
ғамдық денсаулық сақтау маман-
дығы бойынша 200 түлек жоспар-
лануда, оның 135-і мемлекеттік 
тапсырыс бойынша. 

– «Медициналық-профилак-
тикалық іс» білім беру бағдар-
ламасы бойынша оқыту 2023 
жылдан басталып, ол бойынша тек 
санитариялық-эпи демиология-
лық қызмет мамандарын даярлау 
жүргізілуде. Бұл ретте 2023-2024 
оқу жылдарына МПІ дайындау 
бағдарламасы бойынша 146 сту-
дент қабылданса, 2024-2025 оқу 
жыл дарына 224 студент қабыл-
данып білім алуда. 

Бұдан басқа, 2025 жылғы қыр-
күйектен бастап «дәрігер гиги ен-
ист, эпидемиолог» біліктілігі беру 
республиканың барлық ме-
дициналық жоғары оқу орын-
дарында (5 мемлекеттік және 2 
жеке) іске асыру жоспарлануда, 
– дейді Санитариялық-эпидеми-

КЕТТІ МЕ?

ологиялық бақылау комитетінің 
басқарма басшысы. 

Комитет басшысы Гүлнар 
Құсбекова да санитариялық-эпи-
демиологиялық бейінді маман-
дарға тапшылық сезілетінін айтты. 
Себебі жалақының т+мендігі (СЭС 
қызметкерлерінің орташа жала-
қысы 282 700 теңге), әлеуметтік 
қолдау пакетінің жоқтығы (қыз-
меттік үй-жайдың, к+термелеу 
ақысының болмауы).  

СЭБ ТЕКСЕРСЕ ДЕ, 
ТЕКСЕРМЕСЕ ДЕ КІНЛІ
Соңғы уақыттарда СЭБ меке-

мелерінен білікті мамандардың 
ағылып кетуінің тағы бір себебі, 
жалақы мәселесі деп жоғарыда 
айттық. Яғни, білікті мамандарды 

Бұл +з кезегінде кейінгі кезде жиі-
леп кеткен тамақтан уланулар 
не месе басқа да жайттарға алып 
ке леді. Қазір СЭБ мамандары ау-
рудың, уланулардың алдын алу 
емес, сал дарымен күресуде.

ЛЕМДІК ТЖІРИБЕ 
ҚАНДАЙ?

Медицина сарапшылары 
СЭБ-тің қызметін жандандыру 
үшін оны минис тр-
ліктен б+ліп, дербес 
агент тік ретінде құ-
руды ұсынып отыр. 

жекеменшік мекемелер жоғары 
жалақы ұсыну арқылы +здеріне 
жұмысқа алуда. 

– Санитарлық эпидемиология-
лық қадағалау мекемелерінің жұ-
мысы соңғы он жылдықта орта 
және кіші бизнесті қолдау және 
қорғау шаралары, яғни ол ны сан-
дарды тексерулерге мониторинг 
жариялау және орта және кіші 
бизнес +кілдерін тексерулерге 
шектеулер қойылуына байланысты 
+з +зектілігін жоғалтты. Сонымен 
қатар қазір тексерулер жүргізу 
үшін СЭБ маманы тексеру актісін 
тіркеп, +зі және тексерілетін 
нысан иесі қол қояды және тексеру 
нысанына жоспарлы тексеру болса 
бір ай бұрын, жоспардан тыс тек-
серулерге 1 тәулік бұрын ескерту 
беріп, кейін ғана нысанға тек-
серуге шығуға құқығы бар. Бұл +з 
кезегінде тексерілетін нысанның 
барынша дайындалуына мүмкіндік 
береді, яғни күнделікті жұмыс 
барысында жасалатын қателік-
терін жоюға мүмкіндік береді, – 
дейді PhD, қауымдастырылған 
профессор Ерлан Қашқынбаев. 

Оның айтуынша, қандай да бір 
эпидемиологиялық жағдай туын-
дағанда ол тамақтан улану болсын, 
ауруханаішілік жұқпаның таралуы 
болсын, соңы осы СЭБ мамандары 
кінәлі болады. Алайда ескерту 
арқылы тексеріп келген СЭБ 
маманы кіші және орта бизнес 
+кілдерінің толықтай дайындалған 
мекемесінен күнделікті жұмыс 
барысында болатын санитарлық 
эпидемиологиялық талаптардың 
бұзылуларын анықтай алмайды. 

тағайын далады. К+рші 5з
станда да СЭБ қызметі бір
жыл бұрын екіге б+ лініп, аге
болып ашылды.  А л  Е ур

елдерінің к+
лігінде мұндай

мет тер денсау
сақ тау минис трлаа

ба ғынышты, біра

ің

ар
и-
н-
ы.
С
а-
ік 
з-
еу 

е-
ың
бі,
да
ы

ЛЕМДІК ТЖІРИБЕ 
ҚАНДАЙ?

Медицина сарапшылары
СЭБ-тің қызметін жандандыру 
үшін оны минис тр-
ліктен б+ліп, дербес 
агент тік ретінде құ-
руды ұсынып отыр.

Бұрын Қарағанды қаласында арнайы 
санитарлық факультет болатын. Сол оқу 
ордасынан білім алған мықты мамандар 
қазір еліміздің әр жерінде СЭБ-ті бас қарып 
отыр. Олардың қазметіне айтар 
сын жоқ.

КӨЗҚАРАС

л ы с т ы р м а л ы 
түр де дер бес жұмыс істей-

тін агенттік тү рінде ұйым дас-
тырылған. 

АҚШ-та санитариялық-
эпидемиологиялық қыз-
метті Ауруларды бақылау 
және алдын алу орталығы 
(CDC) атқарады. Бұл – 
денсаулық сақтау және әлеу-

мет тік қызметтер департа-
ментіне қарайтын федералды 
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КӨКЖИЕК

Қазір театр 	нері жаңа серпін алып, 
түрлі бағыттағы эксперименттік лабора-
ториялармен толыққан кезеңге қадам 
басты. Бұл құбылыс режиссерлер мен 
драма тургтердің сахнада тың формалар 
мен заманауи тәсілдерді іздеуімен тығыз 
байланысты. Қазақстанда бұл үрдіс, әсіре-
се Алматы мен Астана театрларында ай-
қын байқалады. Мұндай шығармашылық 
лабораторияларда кәсіби режиссураға 
қадам басып келе жатқан жас актерлердің 
алғашқы режиссерлік жұмыстары сахнала-
нуда. Олар дәстүрлі театр тілін заманауи 
к	ркемдік шешімдермен ұштастырып, 
к	рерменге жаңаша к	зқарас ұсынуға 
талпынады. Бұл – шығармашылық шебер-
лікті шыңдайтын, режиссерлік қолтаң-
баның қалыптасуына жол ашатын маңыз-
ды алаң.

Жас актерлер мен режиссерлердің шы-
ғармашылық әлеуеті мен кәсіби деңгейінің 
	суі олардың 	зара ынтымақтастығы мен 
жаңа жобаларға деген ұмтылысын арт ты-
р ып, театр 	нерінің жаңа үлгілерін қалып-
тас тыруға ықпал етуде. Бұл үрдіс елордада 
орналасқан Қалибек Қуанышбаев атын-
дағы Қазақ ұлттық музыкалық драма 
театры ның Qalleki Театр лабораториясында 
да бар. Лаборатория 	з жұмысын 2021 
жылы бастап, жастарға театрда шығарма-
шылық еркіндік беретін алаңға айналды. 
Мұнда жас актерлер мен режиссерлер 
	з дері нің идеяларын жүзеге асырып, жаңа 
концепциялар мен тәсілдерді сахнада қол-
дануға мүмкіндік алады. Лабораторияның 
басты мақсаты – театрды жаңғырту, жас 
актерлер мен режиссерлердің шығарма-
шы лық жолын қолдап, оларды кәсіби 
тұр ғыдан дамыту. Осылайша, Қаллеки 
Театр лабораториясы қазақ театрында 
жаңа дәстүрлер мен шығармашылық ба-
ғыт тарды қалыптастырып жатыр.

Қаллеки театр лабораториясының жұ-
мысы қазіргі театрдағы жаңашылдық тың 
к	зі және жастардың эксперименттік про-
цес терінің маңызды б	лігіне айналды. 
Театр ымыздың актерлері  шығармашылық 
еркіндікке ғана ие болмай, жыл сайын 
кә сі би шеберліктерін артырып келе жат-
қанын байқаймыз. Бұл жерде актерлік 
шеберлік пен режиссура 	зара тығыз бай-
ла ныста, мұндағы жұмыстың әрбір кезе ңі 
жаңа тәжірибелер мен әдістерді үйренуге 
мүмкіндік береді. Лабораторияның алғаш-
қы жұмыстарының бірі Оралхан Б	кейдің 
«Ұйқым келмейді» спектаклі, қоюшы ре-

ІЗДЕНІС

ЛАБОРАТОРИЯДАН
БАСТАЛҒАН

Театр – тірі организм. 
Егер актер ізденбейтін 
болса, сахна да оны бірте-
бірте сыртқа ысырады. 
Ал түрлі эксперименттен 
қашпайтын, ізденімпаз 
өнер адамы ның сүйікті 
орны – театр лаборатория-
сы. Мұнда дәстүрлі театр-
дан гөрі тереңірек көр кем 
және пед а гогикалық 
ізден іс терге мән 
береді. Шет елдегі театр 
лаборатория лары ның 
дамуы ХХ ғасыр дың 
басынан бастау алды, 
әсіресе Еуропада және 
АҚШ-та кеңінен таралды.

жиссері Бәзіл Сұлтанғазы. Бұл спектакль – 
актерлердің ішкі сезімінен туған шынайы 
эмоцияға құрылған психологиялық драма. 
К	рерменге адамның ішкі күйзелісін және 
жан дүниесінің күрделілігін к	рсеткен. 
Режиссер Бәзіл Сұлтанғазының қойылы-
мын дағы актерлік шеберлік пен шығарма-
шылық ізденістер к	рерменді 	зіне тар-
тып, театр 	неріндегі жаңа бағытты 
сезіндірді.

2023 жылы сахналанған «Кешкі 7...» 
спек таклі де Қаллеки театр лаборатория-
сының маңызды жұмыстарының бірі бол-
ды. Бұл қойылымда жас актерлер 	здерінің 
авторлық әндері мен 	леңдерін орындап, 
к	рерменге  махаббат туралы оқиғалары-
мен б	лісіп, спектакльді әнмен сүйемел-
деді. Актерлік элементтердің үйлесімі 
спек такльдің к	ркемдік деңгейін артты-
р ып, сахнада үлкен әсер қалдырды. Спек-

к	ріністер мен әсерлі эмоциялар тудыр-
ды. 

Қаллеки театр лабораториясындағы 
жұмыстардың бір ерекшелігі — жас актер-
лердің кәсіби деңгейін жоғарылату 
мақсат ында халықаралық тәжірибе алмасу 
мүм кін дігі. Лабораторияның мүшелері 	з 
білім дерін арттыру үшін Мәскеу қаласына 
барып, арнайы дәрістер мен шеберлік 
сағаттарына қатысты. Бұл жастардың кәсі-
би дамуына ықпал етіп, оларды жаңа әдіс-
тәсілдер мен техникамен таныстырды. 
Лаб ор аториядағы жұмыстардың нәтижесі 
ретінде сахналанған спектакльдер мен 
шығармашылық тәжірибелер театр 	нері-
не жаңа серпін берді.

Қаллеки театр лабораториясындағы 
тағы бір ерекшелік — театр актерлері мен 
музыканттарының бірігіп құрған Avenue  
бэнді. Бұл бэнд театр сахнасында жаңа 

ұжымының басты ерекшелігі. Жас музы-
кант тар мен актерлердің 	зара бірлескен 
жұмысы театр кеңістігін кеңейтіп, к	ркем-
дік ізденістердің жаңа к	кжиегін ашып 
отыр.

Қорытындылай келе, Қаллеки театр 
лабораториясы театр 	нерінде жаңа к	з-
қарастар мен шығармашылық ізденіс-
тердің к	шбасшысына айналуда. Жас 
актер лер жұмыстары қазақ театрының 
жаңа деңгейге к	терілуіне зор ықпал етуде. 
Лаборатория шеңберінде жүзеге асырылып 
жатқан жобалар мен жаңа спектакльдер, 
актерлік эксперименттер мен музыкалық 
қойылымдар жаңа формалардың дамуына 
және заманауи бағытта 	суге септігін 
тигіз іп келеді. <сіресе, театр ұжымындағы 
синтезді 	нер түрлерінің тоғысуы, яғни 
ак тер лік ойын мен музыкалық орындау-
шы лардың үндесуі жаңа театралдық ек-
пінді қалыптастырып, к	рерменмен 
байла нысты жаңа деңгейге к	теріп отыр.

Сонымен қатар әрбір актердің белгілі 
режиссерлермен жеке шығармашылық 
жұмыс тары мен шеберлік сабақтарының 
	туі олардың кәсіби дамуын жүйелі түрде 
әсер  етуде. Бұл процесс актерлік шеберлікті 
шың дай отырып, ұлттық сахна 	нерінде 
тұлғалардың қалыптасуына жол ашатыны 
анық.

Осылайша, Қалибек Қуанышбаев 
атын дағы Қазақ ұлттық музыкалық драма 
театрының Қаллеки театр лабораториясы – 
қазақ театр 	неріндегі жаңа эстетика мен 
шығармашылық серпіннің бастауы. Бұл 
ұжым театр 	неріндегі қазіргі заманның 
сұран ысына сай жаңа к	зқарастарды жүзе-
ге асырып, ұлттық сахнаның болашағын 
айқындаушы жетекші күшке айналып 
келеді. Қазір театр лабораториясы Б. Брехт-
тің «Кавказдағы борлы шеңбер» пьесасы-
ның желісі бойынша қойылатын «Шеңбер» 
атты эпикалық драманың пре мь ера сына 
қызу дайындалуда. Премьера ның режиссері 
Ұлан Қабылға сәттілік тіл ейміз! 

Айгерім ХАЙРБЕГ,
театртанушы

такльдің негізінде адамның 	міріндегі 
күр делі кезеңдер, уақытты 	ткізу мен 	з ара 
қарым-қатынастардың маңыздылығы 
туралы ойлар айтылды. Жас актерлер мен 
шығармашылық ұжымның сахнадағы үй-
лесімді жұмысы театр 	неріндегі жаңа із-
деністерді к	рсетті.

Қаллеки театр лабораториясының шы-
ғар машылық жұмыстарының бірі – 2024 
жылы сахналанған «Войцек» спектаклі. 
Георг Бюхнердің классикалық шығармасы 
негізінде сахналанған бұл қойылымда 
режиссер Ұлан Қабыл актерлердің ішкі 
жан дүниесін терең ашып, олардың психо-
логиялық күйзелістерін к	рсетуге зор 
к	ңіл б	лді. Актерлердің ойындары, қоз-
ғал ыс пен пластиканың үйлесімі, драма-
лық тұстардағы эмоционалды тереңдік 
спек такльді ерекше қызықты етті. Режис-
сер Ұлан Қабылдың шеберлігі мен актер-
лер ойнының үйлесімі сахнада шынайы 

жанрларды, музыкалық шығармашы лық-
тарды таныстырып, актерлік 	нер мен 
музыканы біріктірудің тамаша үлгісін 
к	рсетті. Avenue-дің құрылуына актер-
композитор Олжас Дәлелхан мен музы-
кант Сұлтан Ықыластың шығармашылығы 
себеп болды. Бэндтің шығармашылығы 
сахнада жаңа динамиканы тудырып, театр 
мен музыка арасындағы шекараны бұзуға 
мүмкіндік берді. Бұл бастама актерлер мен 
музыканттардың ынтымақтастығын ны-
ғай тып, театрдың жаңа шығармашылық 
бағыттарын таныстырды. Музыка мен 
театрдың органикалық тоғысуы – Avenue 
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Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы 

Биылғы құрылтай 
ел ертеңін 
еселейтін 

еңселі бастамаларға 
арқау болды. Соның 
ішінде Мемлекет 
басшысының Ұлттық 
құрылтайда қаузаған 
маңызды мәселелері 
қатарында білім 
саласының жай-күйі 
де назардан тыс 
қалмады. 

КӘСІПТІК 

КЕЛЕШЕГІМІЗДІҢ

Жалпы, бұл жолғы жиын 
бұрынғысына қара-

ған да �згеше �рнекте �рбіді деп 
айтуға толық негіз бар. К�к ше 
т�рінде �ткен келелі кеңес те 
Президент Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев білім сала-
сын дағы тәрбие, білім беру 
мен ұлттық құндылықтарға 
не   гізделген «Біртұтас тәрбие» 
бағ дарламасының мән-маңы-
зы на баса тоқталып �ткені 
мә лім. Соның ішінде кәсіптік 
жә не техникалық білім беру 
са ласын жаңғырту қажеттігін 
ерек ше атап �тті. Мұның бас-
тамасы ретінде биылғы жыл 
«Жұ мысшы мамандықтар жы-
лы» болып жарияланғанын 
мә лімдеді. Бұл тұрғыда Сыр 
�ңі рінің білім саласындағы 
сер піліс қандай? 

Кейінгі жылдары аймақтың 
білім саласында к�пті алаң да-
тар лық мәселелер бой к�рсетіп 
қа  лып жүр. Жетістіктер де жоқ 
емес. Дейтұрғанмен, әлі де ат-
қа   рылуы тиісті жоспарлы жұ-
мыс  тардың ауқымдылығы к�з 
қуантады. 

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев «/ділетті Қазақстан: 
заң мен тәртіп, экономикалық 
�сім, қоғамдық оптимизм» ат-
ты Жолдауында «Еліміздің 
кадр лық әлеуетін біртіндеп 
арт тыру �те маңызды» екен ді-
гіне тоқталған еді. Соның не-
гі зінде Сыр аймағында кәсіптік 

20 341 студенттің 4 890-і жұ-
мыс   шы мамандығы бойынша 
бі лім алып жүр. 

«Нақты кезеңде «Жұмыс-
шы мамандықтар жылын» �т-
кізу бойынша облыстық іс-ша-
ралар жоспары бекітіліп, 
ай   мақтағы кәсіптік білім беру 
са ла сын трансформа ция лау-
дың жол картасы қабылданды. 
Биыл техникалық және кә сіп-
тік білім беру ұйымдарында 
даяр ланатын мамандықтарға 
про филизациялау жұмыстары 
жүр гізіліп, бірнеше оқу орын-
дарын да қатар даярланатын 
ма мандықтар мен біліктіліктер 
бойынша мемлекеттік ли цен-
зия лар кері қайтаралатын бо-
ла ды. Осы орайда мәлімет ре-
тін де айтар болсам, �ткен 
2023-2024 оқу жылында 9 кол-
ледж дің 38 мамандығы бойын-
ша 52 біліктілік лицензия қо-
сым шалары қайтарылды. 

Мұн  дай жұмыстар биылғы оқу 
жы лында да �з жемісін береді 
де ген сенімдемін», – дейді бұл 
жайын да Қызылорда облыстық 
Бі лім басқармасының бас шы-
сы Асқарбек Есжанов.

Қазір Сыр �рендері Қызы л-
орда қаласы мен аудандардағы 
кол ледждерде білімін шың дау-
да. Атап айтқанда, «тігін �н дірі-
сі және киімдерді үлгілеу», «ті-
гінші», «техник-технолог» 

бі       ліктілігі, «Ғимараттар мен 
құ   рылыстарды салу және пай-
да лану», «Шаштараз ісі», «Ті-
гін ісі», «Авток�ліктерді ж�н-
деу және қызмет к�рсету» 
сын ды к�птеген мамандықтар 
бойынша оқып жүр. 

Басқарма басшысы биыл 
облыстағы 8 колледж дің 

мамандық даярлау бағы ты на 
сәйкес келмейтін 21 маман дық-
тың 31 біліктілігі нақ ты  ланып, 
лицензия қосымшалары кері 
қай тарылатынын тілге тиек 
ет  ті. Сонымен бірге колледж-
де  гі білім сапасына байланыс-
ты оқу орындарының рей тин гі  
қалыптастырылып, жыл сайын 
бағалау жұмыстарын жүр гізе-
тінін жеткізді. Бұл бі рін ші ке-
зекте оқу орын дары ның бә-
секеге  қабілетті  кадрлар 
даяр лаудағы әлеуетін айқын-
дай тынын айтып отыр. 

«Бүгінде колледждердің 
рей  тингісін анықтауға бай ла-
ныс ты Оқу-ағарту министрлігі 
тарапынан арнайы әдістемелік 
нұсқаулық жобасы әзірленіп 
жа тыр. Сонымен қатар алдағы 
оқу жылы оқу орындарының 
ха лықаралық салалық білім 

беру стандарттары бойынша 
бі тірушілерді сертификаттау, 
жұ  мыс қа орналастыру к�рсет-
кі  шін арттыру шаралары жүр гі-
зі леді. Оның негізгі мақсаты – 
кол  ледждерге енгізілген дуа       льды 
оқыту жүйесі арқылы бі  тіру ші-
лерді кәсіпорындар мен ме ке-
мелерге тұрақты жұ мыс  қа ор-
на ластыру болып та бы  лады. 
Не гізінен, бітіру ші лер  дің жұ-
мыс қа орналасу к�р     сеткіші 
мем лекеттік зейне та қы т�леу 
ор талығының ақ пара ты негі-

бі лім беру саласын дамытуға 
үл кен мүмкіндік беріліп отыр-
ға нына мамандар сенімі зор. 

Қызылорда облыстық Бі-
лім басқармасының мәліметіне 
сәйкес, бүгінде �ңірде 28 кол-
ледж жұмыс жасайды. Оны 
ішін де 19 колледжде 45 ма ман-
дық 49 біліктілік бойынша 
жұ мысшы кадрлар даярлауды 
жү зеге асырып келеді. Соның 
ая сында аймақта оқып жатқан 

КЕПІЛІ
БІЛІМ -

зін де анықталып ке леді», – 
дей ді �з с�зінде бас қарма бас-
шысы. 

Биылдан бастап бітіруші 
курстардың кәсіп-

орын   дар базасындағы оқу-�н-
дірістік іс-тәжірибеден �туі 
ту ралы ақпаратты «Еңбек KZ» 
электронды порталына енгізу 
к�з  деліп отыр. Бұл түлектердің 
прак  тикадан �туімен қатар 
тұрақ ты жұмысқа орналасуына 
�з ықпалын тигізеді деген жос-
пар бар. Сонымен қатар 2025 
жылы колледждерді үздік бі-

тіру ші 200 түлекке тұрақты 
жұ мысқа орналасуы үшін ар-
найы жолдама берілу де қарас-
тырылған. 

Мемлекеттік тапсырыс 
бойын ша студент-

тер дің оқуға қа былдау санын 
арт тыру, шет ел дік оқу орын-
дары, ірі кәсіп орындармен 
екі жақты әріп тес тік байланыс 
ор нату, жаңа технологияларды 
пай далана отырып кадрлар 
даярлау, шәкіртақыны 50 
пайыз ға арттыру, кәсіптік білім 

беру саласындағы к�рсетілетін 
8 мемлекеттік қызметті элек-
т рон ды форматқа ауыстыру 
сын ды толымды тірліктер ат-
қа рылып жатқанын мәлімдеді. 

Елімізде жаңа мамандық-
тар ашу үшін колледждердің 
ма териалдық-техникалық ба-
заларын қайта жабдықтау, күр-
делі ж�ндеу жұмыстарын жүр-
гізу қажеттігі туындап тұрғаны 
жа сырын емес. Соған орай 
бас қарма тарапынан алдағы 
мін деттерді сұрадық.

Бұл ретте �ңірдің Білім 
бас қармасына қарасты 15 мем-
лекеттік колледждің т�ртеуіне 
күрделі ж�ндеу, 1 колледжге 
қо сымша құрылыс жұмыс та-
рын жүргізу қажеттілігі туын-
дап тұрғанын жеткізді. 

«Бүгінде күрделі ж�ндеу 
жұ мыстары жүргізілетін кол-
ледж дер бойынша жоба сме-
талық құжаттарын әзірлеуге 
қажетті 36,4 млн теңге қаржыға 
облыстық бюджеттік комис-
сия ға �тінім берілді. Сонымен 
бір ге «Жас маман» жобасы 
ая  сында 2020-2021 жылдары 9 

кол ледждің материалдық-
тех никалық базалары 

рес пуб ликалық бюд-
жеттен б� лін ген 2,7 
млрд тең       геге зама-
науи құ рал-жаб дық-
тар мен қамта ма сыз 
етілді. Осы жоба-
ның жалғасы ре тін-
де алдағы уа қытта 
қал ған 4 кол    ледждің 

оқу-�н дірістік шебер-
ха  наларын жер гі лікті 

бюджет есе   бі нен жаб дық-
тау жоспар лануда. Сонымен 

қатар мемлекеттік колледждерді 
ірі кәсіпкерлерге сенімгерлік 
бас  қаруға беру жұмыстары 
қол  ға алынуда», – деп түсін-
дір ді басқарма басшысы. 

Жалпы, Сыр �ңірінде «Жұ-
мысшы мамандықтар жы лын-
да» техникалық және кәсіптік 
білім беру саласы бойынша 
бір  қатар ауқымды шараларды 
жү зеге асыру к�зделіп отыр. 
Бұл жұмыстардың әрбірі кә-
сіп  тік білімнің к�кжиегін 
кеңей  тіп, кемел келешегіміздің 
ке  пілі болатынына зор сенім-
мен қарайды. 

Елімізде жаңа 
мамандық тар ашу үшін 

колледждердің ма-
териалдық-техникалық 

ба заларын қайта жабдықтау, 
күр делі ж�ндеу жұмыстарын 
жүр гізу қажеттігі туындап 

тұрғаны жа сырын емес. Соған 
орай бас қарма тарапынан 

алдағы мін деттерді 
сұрадық.
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АУЫЛҒА
ЕЛГЕЕЛГЕ

Ел 
экономикасының 

ең басты драйверінің бірі – 
ауыл шаруашылығы екені даусыз. 
Мемлекеттің азық-түлік қауіпсіздігін 

қамтамасыз ететін саланы дамыту, қаңырап 
қалған ауылдардың тіршілігіне қан жүгірту, ішкі 
және сыртқы нарықта отандық өнімнің бәсекеге 
қабілеттілігін арттыру – бүгінгі ауыл шаруашылығы 
саласының дамуына тікелей байланысты. Әсіресе, 

мал шаруашылығының жағдайын жақсартып, тұқымын 
асылдандыру, қолда бар малдың санын көбейтуде 

кейбір келеңсіздіктерден арылту аса үлкен еңбек пен 
жауапкершілікті талап етеді. Түйткілді мәселелердің 
түйінін тарқатуда мемлекеттік бағдарламалар мен 
жаңадан қолға алынған нақты жобалар толымды 
нәтижесін бере алды ма? Жылдар бойы бюджеттің 

бүйірінен бөлінген миллиардтаған қаражат 
ауыл шаруашылығының адымын ашуға әсер 
етті ме? Толғандырған сауалдарды ауыл 

шаруашылығы мамандары, сарап-
шылар мен салаға жауапты 
министрліктерге қойған 

едік. 

-----------------------------------------------------------------------------------
– Ауыл шаруашылығы тауар �нді ру-

шілеріне берілетін субсидияның орнына 
5 пайызға дейінгі несие беру ауыл 
шаруашылығын дамыта ала ма?
-----------------------------------------------------------------------------------

Бағлан АЙМЫРЗАЕВ,
ҚР АШМ Мал шаруашылығы 
департаменті директорының 
орынбасары:

– Мемлекет басшысының 2024 жыл-
дың 2 қыркүйегіндегі «�ділетті Қазақ-
стан: заң мен тәртіп, экономикалық �сім, 
қо ғамдық оптимизм» атты Қазақстан хал-
 қына Жолдауында агро-�неркәсіптік ке-
шендерді тікелей субсидиялаудан қол  же-
тімді несиелеумен қамтамасыз етуге 
біртіндеп ауысу аса маңызды міндет екені 
нақтылап к�рсетілген.

2024 жылы бес пайызбен жеңілдікті 
несие �німдерін енгізу алғаш рет аграрлық 
шаруашылықтарға қажетті тауарлық-
материалдық құндылықтарды толық 
к�лемде сатып алуға, сонымен қатар ауыл-
шаруашылық техникаларын жылдық бес 
пайыздық қолжетімді сыйақы м�лшер-
лемесімен лизингке алуға мүмкіндік берді. 
Соның арқасында 5,0 миллион гектардан 
астам аумаққа қаржы б�лінді, ауыл ша-
руашылығы техникалары сатып алынды. 

Былтыр жеңілдікті лизинг бағдарла-
масын жүзеге асырудың арқасында ауыл 
шаруашылығы техникасы паркі біршама 
жаңартылып қалғанын атап �ткен ж�н. 
К�ктемгі дала жұмыстарына қарыз сома-
сынан 85 пайыз м�лшерінде кепілдендіру 
бағдарламасын енгізу есебінен кепілдік 
базасы жеткіліксіз фермерлер қолжетімді 
несие алуға мол мүмкіндіктер ұсынылды. 
Биылғы жылы барлық аталған бағыттар 
бойынша жұмыс барынша күшейтілді. 

Атап айтқанда, к�ктемгі дала жұ мыс-
тары мен егін орағына жеңілдікті не сиелеу 
к�лемі биылғы жылы 700 миллиард теңгеге 
жетті. Бұл қаражат фермерлерге 6 түрлі ба-
  ғытпен қолжетімді түрде ұсынылып келе ді. 
Бұл аграрлық несие корпорация сының, 
сонымен қатар екінші деңгейлі банктердің, 
шағын қаржы ұйымдарының, �ңірлік 
инвестициялық орталықтардың, несиелік 
шаруашылықтардың, әлеуметтік-кәсіп-
керлік корпорациялардың тікелей түрде 
берілетін несиелері екенін атап �ткен ж�н.

Мемлекет басшысының тапсырмасына 
сәйкес, еліміздің барлық �ңірлерінде 2025 
жылы егістік науқанын ерте қаржыландыру 
үшін �тінімдерді қабылдау 2024 жылдың 
29 қарашасынан басталды.

Қазіргі уақытта к�ктемгі дала жұмыс-
тары мен егін орағына жеңілдікті несиелеу 
шеңберінде жалпы сомасы 461 миллиард 
теңгеге 6,8 мың �тінім қабылданды.

Қарыз сомасынан 85 пайыз м�лшерінде 
кепілдендіру бағдарламасын жүзеге асыру 
да одан әрі жалғасып келеді. Қазіргі таңда 
қаржыландырудың жалпы сомасы 135,9 
миллиард теңгеге 777 кепілдік берілді.

200 миллиард теңгеге жеңілдікті лизинг 
ұйымдастыру отандық �ндіріс ошақтарына 
6 мың бірлік ауыл шаруашылығы техни-
касын сатып алуға мүмкіндік берді.

Бүгінде �тінімдердің жалпы құны 104,7 
миллиард теңге сомасында 4 мың бірлікті 

құрап, 2 409 бірлік ауылшаруашылық тех-
никаларын жеткізуге лизинг келісім шарт-
тары жасалды. <тінімдерді қарастыру әлі 
де жалғасып жатыр.

Мұнымен қоса, отандық қайта �ңдеу 
зауыттарының жүктемелерін ұлғайту 
бойынша міндеттер шешімін тапты. Жаңа 
тетік �сімдік шаруашылығы �німдері мен 
шикізаттарын сатуды да қамтамасыз етпек. 
Былтыр бұл мақсатқа жылдық бес па йыз-
дық м�лшерлеме бойынша 35 миллиард 
теңге бағытталды. 

Биыл жалпы сомасы 40 миллиард 
теңгеден астам айналым қаражатын то-
лықтыруға қайта �ңдеу кәсіпорындарын 
же ңілдікті қаржыландыру бойынша бағ-
дарламаны жүзеге асыру жалғасатын бо-
лады. Аталған шаралар отандық қайта 
�ң деу зауыттарының бәсекеге қабілет-
тілігін арттыруға мүмкіндік беріп, оларды 
ауылшаруашылық шикізаттарын сатып алу 
маусымында қажетті жеңілдікті қаражат-
пен қамтамасыз етеді. 

Жалпы, бұл шаралар фермерлерді к�к-
темгі егіске әзірліктен бастап егін орағына 
дейінгі ауылшаруашылық циклінің барлық 
кезеңдерінде қолдауға бағытталып отыр. 

Биыл министрлік «Аграрлық несие 
корпорациясы» акционерлік қоғамымен 
бірлесіп фермерлерге бес пайыздық 
 м�л  шерлеме бойынша қолже тімді бо ла тын 
50 миллиард теңге м�лшерінде ай налым 
қа ражатын толықтыруға мал ша руа шылық-
тарын жеңілдікпен не сие леу бағдарла ма-
сын іске қосу мәселесін қарас тырған. 

Жоғарыда аталған бар лық қаржы лан-
дыру бағ дарламалары суб си дияға �тінім 
беру қа жетті лі гінсіз және жыл дық та за 5 
пайыз бен аграр лық шаруа шы лық тар ды 
тікелей несиелеуді қарастырады. Бұл 
фермерлік қауымдас тықтарға қол даныс-
та ғы мемлекеттік қолдау тетіктеріне 
қолжеткізуді айтарлықтай жеңілдетеді.

Бахтияр %ТЕЛБАЕВ, 
Қазақтың ақбас тұқымы республикалық 
палатасының атқарушы директоры:

– Менің ойымша, жоқ. Жалпы, әлем де 
ауыл шаруашылығына субсидия бар. Ті ке-
лей мүмкін к�рсетпеуі де мүм кін. Бірақ біз 

Еуропа елдері бір гек тар жер үшін 
де субсидия ала тын білеміз. 

Несие де ге німіз – банк тен 
қарызға ақ ша алу. Бірақ біздің 

ауыл дағы қа рапайым ша-
руаларда ке пілге қоятын 
мүліктері де жоқ . Банктер 
ауылдағы егін және мал 
шаруашы лығымен ай-
налысуға ниет ті адам -
дардың жерін мен бас-
пана ла  рын,  басқа да 
дү ние-мүліктерін �те 

арзан бағаға есеп тейді. Мұнымен қоса, 
к�п те ген шаруалар несие алып тастаған. 
Яғни, несиеге бел шесінен батып отыр. Ал 
оны кім тексерді? Бес пайыздан несие беру 
бұл әрине жақсы бағдарлама. Бірақ енді 
на рықтық эконо мика болғандықтан, бізге 
шектеулер қо йылып жатады. <німді ертең 
қай жерге сататынын да ойластыру керек. 
Бұл да ертең аса үлкен мәселе бо латыны 
с�зсіз. Сол себепті мұнда қосым ша нарық-
тарды ашу керек. Қай елдерде сатуға бо-
лады? Оның бәрі анықталуы тиіс. <йткені 
экс порттық әлеуетіміз �те үлкен. Осы-
лардың бәрін ескеруі қажет деп ойлаймын. 

Мақсұт БАҚТЫБАЕВ, 
SC Food жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігінің басшысы: 

– Бұл субсидия мен жеңілдікті несие-
лер екеуі екі түрлі, мемлекеттік қолдаудың 
екі б�лек түрі болып есептеледі. Олар 
бірін-бірі ешқашан алмастыра алмайды. 
Жеңілдікті несиелерді �кінішке қарай бәрі 
бірдей ала алмайды. Біреулерде кепілдікке 

қоятын мүліктері болмаса, біреулері не-
сиеге белшесінен батып қалған. Ал суб-
сидияны белгілі бір �нім �ндіретін және 
ережедегі талаптарға сәйкес келетін бар-
лық шаруашылықтар ала алады. Тиісінше, 
барлық ауылшаруашылық тауар �нді-
рушілерін барынша жеңілдікті несиемен 
қамтамасыз ету үшін мәселені тереңірек 
шеше түсу қажет. Яғни, кепілге қоятын 
мүліктің неге жетіспейтінін қарастыру 
керек. Олардың не себепті несие ала алмай 
отырғанын, неліктен несиеге белшесінен 
батып кеткені анықталуға тиіс. 

Бұл ретте мен бірнеше маңызды жайт-
тарға назар аудартқым келеді. Біріншіден, 
қарыздардың кепілдендірілуі. Яғни, 
мәселен егер банк ауыл шаруашылығы 
тауар �ндірушісіне 100 миллион теңге 
жеңілдікті несие беруге дайын болса, онда 
ол 200 миллион теңгенің мүлкін кепілдікке 
қоюын талап етеді. Ал мұндай кепілдік 
�кінішке қарай бәрінде бола бермейді. 
Мұндай жағдайда қарыздың кепілден-
дірілуін ауыл шаруашылығы тауарын 
�ндірушілердің рейтингілеріне қарай 
берілетіндей құрал тетігін іске қосу қажет. 
Егер шаруа ауыл шаруашылығы техника-

ларымен толықтай қамтылған, егіс ай-
налымы, тыңайтқыштар мен гербицидтерді 
қолданатын, кадрлары толық болса, қарыз 
кепілі әрине �те арзан болуы керек. 
Мұның бәрін жер серіктері арқылы онлайн 
режимде к�руге болады. Егер компания 
жаңадан құрылып, жұмысын енді ғана 
бастаған жағдайда, әрине одан қандай да 
бір кепілдік талап етуге болады. Екіншіден, 
жердің әлеуетін толық қолдана алмай 
келеміз. Жердің құны бүкіл әлем бойынша 
бізде ең т�мен бағаланатын шығар. Мә се-
лен, АҚШ, Канада, Аустралия немесе 
Еуропа елдерінде бір гектар жердің құны 
шамамен 20 мың АҚШ долларына тең 
немесе одан да жоғары болады. Ал бізде 
жыртылған бір гектар жердің құны небәрі 
екі жүз доллар ғана, яғни одан жүзе есе 
т�мен бағада тұрады. Тиісінше, банктер 
жерді кепілдікке алғанда оны моральды 
кепілдік ретінде ғана санап іс жүзінде 
жылжымайтын мүлікті, депозитті басқа да 

Қазіргі уақытта көктемгі дала жұмыс-
тары мен егін орағына жеңілдікті 
 несиелеу шеңберінде жалпы сомасы 
461 миллиард теңгеге 6,8 мың өтінім 
қабылданды.
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бір мүліктерді кепілдікке қоюды талап 
етеді. Ал жер ауыл шаруашылығының 
басты активтерінің бірі емес пе?! Сон-
дықтан оның әділ бағаланғаны ж�н. Неге 
бізде жер дұрыс бағаланбайды? Құны не-
ліктен т�мен? Бұл орайда институционалды 
заң мәселелері бар. Бізде күні бүгінге дейін 
жер нарығы қалыптаспаған. Яғни, бос 
жерді сатып алу және сатуға болмайды. Иә, 
бұған дейін осы жағдайды түзетуге әрекет-
тер жасалды. 2018, 2019 жылдары Жер 
ко дексіне �згерістер енгізілді. Бірақ ол 
�кі  ніш ке қарай іс жүзінде жұмыс істемейді. 

Яғни, сен жерді сатып алсаң, сол жерді бес 
жыл бойы ұстауға тиіссің. Ал бұл шектеу 
болып табылады. Субсидиялардың бәрін 
қысқартып, несие беруге келсек, бұл жерде 
шындықтың да үлесі бар. Бірақ нақты 
экономикалық тиімділік басқа да есеп жоқ. 
Жалпы, шамамен жүзге жуық субсидия, 
атап айтқанда, тұқымға, гербицидке, 
тыңайтқыштарға, сатып алынатын малға, 
техникаға, құрал-жабдықтарға және басқа 
да к�птеген түрлері бар. Бұл жерде барлық 
субсидия тиімсіз деп айту дұрыс емес. Бұл 
жерде экономикалық аппаратты қолдану 
қажет. Барлық субсидияларды бағалап, 
олардың экономикалық тиімділігін есеп-
теу керек. Олардың елдің экономикасына, 
ауыл шаруашылығы тауар �ндірушілеріне 
қандай пайда әкелетінін есептеу қажет. 
Яғни, мемлекетпен жұмсалған әрбір тиын-
ның қандай ықпалы болғаны анықталғаны 
ж�н. Осындай жұмыс жүргізілген жағдайда 
мына субсидиялар тиімді ал мыналарды 
субсидияларды алып тастау қажет деп ай-
туға болады. Ал мұндай жұмыс жүргізіл ме-
гендіктен мұның бәрі бюджет қаражатына 
манипуляция жүргізудің бірінен екіншісіне 
тасудың жолдары ғана болмақ.

-----------------------------------------------------------------------------------
– Қазақстанға осы уақытқа дейін шетел-

ден қомақты қаражатқа тасымалданып 
келген асылтұқымды мал елдегі мал басын 
асылдандыра алды ма?
-----------------------------------------------------------------------------------

Бахтияр �ТЕЛБАЕВ: 
– Бұл сұраққа жауапты Ауыл ша руа-

шылығы министрлігінің Мал шаруашылы-
ғы департаментінен сандарды алсаңыздар 
к�руге болады. Негізі, соңғы жылдары 
шет елге сатуға тыйым салынғаннан бері 
мал саны азайып барады. Себебі мал 
шаруашылығымен айналысқан тиімсіз бола 
бастады. Осы соңғы 6 айда ғана ет бағасы 
мәжбүрленіп қымбаттағаннан малға деген 
сұраныс арта бастаған сияқты. Бұл орайда 
біз түсінуіміз керек жайттар бар. Мал 
шаруашылығын асылдандыру мақсатында 
шетелден асылтұқымды мал сатып алудың 

жақсы және жаман жағы да болды. Малмен 
бірге түрлі аурулар да кел ді, бірақ сонымен 
қатар үздік технологиялар да келді. Бірақ 
Қазақстанда асылтұқымды малдың саны 
артты деп айта алмаймын. :зіміздің 
Қазақстанға бейімделген малдың саны 
артты. Он есе деп айтуға болады. Соң ғы 10 
жылда 70 мыңнан 470 мыңға жет ті. Бұған 
нарықтық экономикаға әсерін тигізді.

Мақсұт БАҚТЫБАЕВ:
– Екінші сұраққа шетелден импортта-

лып келген асылтұқымды малдың жалпы 

еліміздегі малды асылдандыруды қан ша-
лықты жақсартқанына келсек. Асылтұқым-
ды малды шетелден тасымалдау сонау 2011 
жылдан басталғанын еске салғым келеді. 
Міне, содан бері шамамен он бес жылға 
жуық уақыт �тті. Шамамен елу мыңнан 
астам мал басы жеткізілді. Ол кезде жалпы 
елдегі мал басы шамамен 8 миллион 
болған. Қазір сол жеткізілген елу мың бас 
к�бейіп, 500 мыңға жетті. Екіншіден, бұл 
заманауи �німді мал генетикасы елімізде 
жергілікті мал арасында таралып, с�йтіп 
елдегі мал тұқымының да сапасы біршама 
жақсара бастады. Яғни, мәселен бір қара 
малдан туған бұзаудан шамамен 50-100 
келіге дейін артық алатын болдық. Aрине, 
бұл айтарлықтай экономикалық жағынан 
тиімді болады. Бұл кәдімгі астықтың жақ-
сы тұқымын қолданған сияқты. Ол �нім 
к�лемін к�бейтіп жақсарта түседі ғой. Сол 
сияқты жақсы генетиканы пайдалану 
жалпы �німділікті арттырып, оның �зіндік 
құнын т�мендетеді. Aрине, мұнымен жұ-

мыс біткен жоқ. Бізде әлі шамамен 70 па-
йыз ға жуық мал әлі де стандарттарға сәй кес 
келмейді. Тиісінше, бұл жұмыстар ды әлі 
жалғастыру қажет. :кінішке қарай, қазір 
фермерлер жаппай банкротқа ұшы рап 
жатқандықтан, олар аса қымбат тұра тын 
асылтұқымды бұқаларды сатып ала ал-
майды. Сәйкесінше, бұл жұмыс мүлде 
тоқтап қалған. Мұнымен қоса, бір қатар 
тұ қымды жаңартуға ынталандыратын суб-
си диялар да алынып тасталып, жағ дайды 
тіпті құлдыратып жібергенін атап �ту қажет. 

Бағлан АЙМЫРЗАЕВ:
– 2010-2023 жылдар аралығында алыс-

жақын шетелдерден республикамызға 
232,9 мың бас асылтұқымды ірі қара мал 
әкелінген. Оның ішінде сүтті бағытта – 
48,8 бас, сүтті-етті бағытта – 43,3 мың бас 
және етті бағытта 140,8 мың бас жеткізілді. 

Бұл бірінші кезекте асылтұқымды мал 
санын ұлғайтуды ынталандыру, асылтұ-
қым ды малдың жалпы мал басына үлес 
салмағын, сондай-ақ мал шаруашылығы 
�німдерін �ндіру к�лемін ұлғайту мақса-
тында жасалған қадам болғанын атап �т-
кен ж�н. Мемлекет ауыл шаруашылығы 
тауар �ндірушілерін субсидиялау жолымен 
қолдау шараларын жүзеге асырып жатыр. 
Бұл орайда мемлекеттік қолдау шара-
ларының арқасында асылтұқымды мал 
басының саны жылдан жылға �сіп келеді. 
Жүргізілген осы шаралардың арқасында 
асылтұқымды малдың үлес салмағының 
�суінің оң динамикасы сақталып отыр.

Мәселен, 2010 жылғы 1 қаңтарда ша-
руашылықтардың барлық санаттарындағы 

асылтұқымды ірі қара мал саны 344,1 мың 
бас немесе асылтұқымды малдың жалпы 
басына шаққанда небары 5,6 % құраса, 
2025 жылғы 1 қаңтарда шаруашылықтардың 
барлық санаттарындағы асылтұқымды ірі 
қара мал саны 932,7 мың басқа жетіп, 
асылтұқымды малдың жалпы басына 
шаққандағы үлесі 11,8 пайызға дейін �сті.

-----------------------------------------------------------------------------------
– Ауыл шаруашылығы бойынша 

мемлекеттік қолдау бағдарламалары ауыл 
шаруашылығымен айналысуға ниетті 
адамдарға қаншалықты қолжетімді?
-----------------------------------------------------------------------------------

Бахтияр �ТЕЛБАЕВ:
– Ауыл шаруашылығымен айналысуға 

ниетті адамдарға ұсынылатын қазіргі қол-
дау бағдарламалары – бұл жеке тұлғаға 7-8 
баспен айналыссын, яғни ауылда қалсын 
деген стартап секілді несие. Бұл бағдарла-
малардың негізінде к�зделген ең басты 

жос пары бұл ауылдағы адамдарды сол 
ауылдарда ұстап қалу болған. Бірақ біз бір 
нәрсені түсінуіміз керек. Тиімділігі, ауыл 
шаруашылығымен, әсіресе мал шаруашы-
лығымен айналысамын десеңіз, аталған 
бағдарламалардың қаржысы мүлдем жет-
пей ді. Бұл тек �зіңіз жеке тұлға ретінде 
жұ мысыңыз бола тұра қосымша атқарамын 
деген жоспарыңыз болса, онда жеткізуге 
болады. Бізде ешқандай кооператив қатты 
дамымаған. Кооперация деген жоқ. Бұл 
тіпті, жеке кәсіпкер ретінде де есептел-
мейді. 

Мақсұт БАҚТЫБАЕВ:
– Ауыл шаруашылығын қолдау бағдар-

ламалары бір қарағанда шарттары �те 
жақсы, арзан несие сияқты болып к�рінеді. 
Бәріне бірдей бере береді. Бірақ мұнда да 
«әттеген-ай» дегізетін мәселелер бар. 
Бұған біз бірнеше мәрте назар аудардық. 
Бірінші кезекте ауыл шаруашылығында 
бизнеспен айналысу үшін немен айналысу 
және ол �німді қайда сату ж�нінде түсінік 
болуға тиіс. Ақшаны алу әрине �те оңай. 
Бірақ ақшаны алған соң, банкротқа 
ұшырамас үшін не істеу қажет? Бұл – басты 
сұрақ. Екіншіден, ауыл шаруашылығында 
бизнес жасау үшін бастапқыда ол адамның 
жері, егер мал шаруашылығымен айна лыс-
са, тым құрығанда жайылымы, шабын-
дығы, басқа да қажетіліктері болуға тиіс. 
Мұның бәрі бағдарламада мүлдем жоқ. 
Яғни, ақшаны алғанымен ауыл шаруашы-
лығымен ешкім айналыспайды. Осындай 
қателіктер бар. Мұндай фактілер бірнеше 
мәрте анықталғаны да рас. Іс жүзінде 80 
пайызға дейін қаражат мақсатты жұмсал-
маған болып шықты. Сондықтан не ұсына 
аламыз? Ауыл шаруашылығын дамытуға 
бағытталған мемлекеттік бағдарламалар 
үш мәселені қолға алуы қажет. Біріншісі, 
аймақтар мен ауылдарды мамандандыру. 
Яғни, маңайында үлкен бір кәсіпорын 
болса, онда сол кәсіпорынға жұмыс істеу 
керек. Онда нақты бір бағдарлама бойынша 
жұмыс істейтін барлық ауыл адамдары 
�нім �ндірумен айналысып, нақты �нім 
шығара алатын еді. Екіншіден, толығымен 
ақшаны қолға бермей, дайын бизнеске 
немесе фермаға жылыжай, инкубатор, ұсақ 
қой-ешкі немесе ірі қара малын к�бейту 
жағынан к�мектесу керек. Бұл уақытты 
қысқартуға мүмкіндік беріп, технология-
лық қателіктерге және ақшаның мақсатсыз 
қолданылуына жол бермейді. Ең бастысы, 
бұл болашақ фермерлерге табысқа жетуде 
уақытты қысқартады. Мәселен, сіз мал 
шаруашылығымен айналысуға ниеттен-
діңіз делік. Сізге бағдарлама бойынша 30 
миллион теңге несиеге қаражат берді. 
Осы дан кейін жер алуыңыз керек. Жайы-
лым алу керек. Бұған бір жыл уақыт кетуі 
мүмкін. Жер жобасы, конкурс, рәсімдеу 
басқа да шаруалары бар. Конкурс күн 
сайын �тпейді. Жер алған соң онда мал 
асырау үшін ферма салуыңыз керек. Ол да 
шамамен кемінде бір жыл уақытты қажет 
етеді. Бұдан кейін оны қалай саласыз 
дұрыс па, бұрыс па, қымбат па әлде арзан 
ба, бұл да үлкен мәселе. Бұдан кейін мал 
сатып алу керек. Оны ұрықтандыру үшін 
бұқалар керек. Т�лдету үшін тағы тоғыз ай 
уақыт керек. Яғни, тағы бір жыл. Одан 
кейін т�лдеріңіз �су үшін тағы бір жарым 
жыл уақыт кетеді. :зіңіз ойлап к�ріңізші, 
тек 5-6 жыл уақыт �ткен соң ғана табыс ала 
бастайсыз. Ал несиені жыл сайын т�леу 
қажет. Тиісінше, банкротқа ұшырайсыз 
немесе бұл ақшаға ол сиыр сатып алуға 
немесе ферма салуға жұмсамайды. Кейбір 
бағдарлама әуелден дұрыс ойластырыл-
маған. Тек ақшаны таратып, есеп беру үшін 
ғана ұйымдастырылған деп ойлаймын. 

Дайындаған
 Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ 

ЖАН БІТСЕ, 
НӘР БІТЕДІНӘР БІТЕДІ

К Е Р Е К  Д Е Р Е К

Ұлттық экономика министрлігі не дейді: 
2023 жылы Мемлекет басшысының тапсырмасы бойынша ауыл тұрғын-

дарының табысын арттыру мақсатында «Ауыл аманаты» жобасын іске асыру 
басталды. Жоба ауыл шаруашылығын дамытуға, азық-түлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге және ауыл халқының "мір сүру сапасын арттыруға 
бағытталды. Бұл ретте негізгі басымдық ауыл тұрғындарын агробизнеске 
тартуға және ауылдық жерлерде кәсіпкерлікті дамытуға беріле бастады.

Жобаны жүзеге асыру тетігі ретінде сенімді "кіл арқылы т"мен пайыздық 
м"лшерлемемен микронесие беру к"зделген. Атап айтқанда, ауылдық елді 
мекендер мен шағын қалаларда тұратын азаматтардың бизнес-бастамала-
рын 2,5 пайыздық м"лшерлемемен 5 жылға дейін, ал мал шаруашылығы 
саласында 7 жылға дейін қаржыландыру қарастырылған.

Бағдарлама бойынша микронесиенің ең жоғары сомасы жеке тұлғалар 
үшін – 2 500 айлық есептік к"рсеткішке дейін, ал ауыл шаруашылығы коопе-
ра тивтерін дамыту үшін 8 000 айлық есептік к"рсеткішке дейін бекітілген.

Жоба халықтың табысын арттырумен қатар, ауылдық жерлерде жұмыс 
орындарын құруға, ауыл инфрақұрылымын дамытуға және ішкі кооперацияны 
кеңейтуге мүмкіндік береді.
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�зімнің атам Қасымбай Мамаев-
тың соғыс ардагері, екінші топтағы 
соғыс мүгедегі екенін де білетінмін. 
Қасымбай атам ерекше жан еді: пейілі 
кең, жомарт, с�зге сараң, мінезі тұйық, 
ішкі сезімін ешқашан сыртқа шығар-
майтын, балажан, мейірімді. Таңертең 
ерте тұрып са мауырынды қайнатады 
да, тапшан ның үстінде бір нүктеге 
к�зін алмай қарап отырып, терең ойға 
шоматын. Ол ой кейде сағатқа, кейде 
жарты күнге созылатын. Қасына келіп, 
сыр шерткісі келген адамдарға тек 
қысқа: «Шүкір, қарағым, бәрі жақ-
сы», – деп жауап қайыратын. Ары 
қарай с�зді жалғастырмай, қайтадан 
іштей ойға батып отыра беретін. Соғыс 
та қырыбын қозғағым келіп балалық-
пен: «Ата, соғыста қанша немісті �лтір-
дің?» – деп сұра ғанымда: «Сендер он-
дайды к�р меңдер, соғыс деген бәленің 
атын атама. Шайқас даласында соғыс-
қа кеткендердің 33 пайызы қалды, мен 
сияқты талай жас жау оғынан мерт 
бол ды. Солардың арасында жүріп сен-
дердей ұрпақ сүйемін деп ойла мадым. 
Шүкір», – деп жауап қай таратын еді. 

Кейін уақыт �те келе, соғыстан ал-
ған контузиясы мен жарақатының 
салдарынан атамның денсаулығы 
нашарлап, т�сек тартып жатып қалды. 
Кішкентай немерелері атам ды мазақ-
тап үйге кіре сала: «Сержант Мамаев», 
–деп айқай салғанында атам ауырып 
жатқан жерінен: «Сер жант Мамаев по 
вашему приказу прибыл», – деп атып 
тұра қалатын. Осылай соғыс жайлы еш 
сыр тар қатпастан атам 2005 жылы к�з 
жұм ды. 

Кейін ес кіре әкемнен сұра ғаным-
да маған атам туралы қызықты бір 
әң гімесін айтып берген: «Ұлы Отан 
соғысына Мамай атам мен Ұлдар әжем 
үш ұлын аттандырып, үшеуі де елге 
аман-есен оралған. Кейбіреуі жалғыз 

БАТЫРЛАР ЕРЛІГІ – 
ЕЛ ЕСІНДЕ

ЖЕҢІСТІ ЖАҚЫНДАТҚАНЖЕҢІСТІ ЖАҚЫНДАТҚАН

ЖАУЫНГЕРЖАУЫНГЕР

Санаулы күндерден кейін елімізде 
Ұлы Жеңістің 80 жылдығы атап 
өтіледі. 

1941-1945 жыл-
дардағы Ұлы Отан 
соғысы 1 418 күн 
мен түнге созылды. 
Бұл қайғылы оқиға 
әр отбасының жү-
ре  гіне жара салды. 
Екінші дүние жүзі-
лік соғыс жылда-
рында 27 миллион-
нан астам адам қаза 
тапты. К�п адам 
аштықтан, оқ пен 
бомбаның салдарынан, ауыр еңбек пен 
қиын тұрмыс жағдайынан қайтыс болды. 
Осы жылдары сарбаздар мен қарапайым 
тұрғындар басқалардың �мірін сақтаумен, 
жеңіс күнін жақындата отырып, ерлік істер 
жасады. Біз әр жыл сайын қасіретті күнді 
еске алып, батырлар ерлігіне тағзым етеміз 
және Отан үшін бұрынғы фашистік Гер-
манияға қарсы соғысқан ата-бабалары-
мызды құрметпен еске аламыз! 

Соғысқа қатысқан қаһармандардың 
ерлігін, бастан �ткерген қайғы-қасіреті мен 
қиындықтарын, Отанға деген сүйіспен-
шіліктерін �скелең ұрпаққа жеткізуіміз 
керек. @рбір отбасы, білім беру ұйымдары, 
қоғамдық ұйымдар, жастар-патриоттық 
қозғалыстары еліміздің қайсар азамат-
тарының жауынгерлік ерліктері туралы 
айтуға тиіс. @р отбасы �з ата-бабаларын 
құрметтеп, қаһармандарының марапат-
тарын мұқият сақтайды. Ұлы Отан соғысы 
батырларының ерліктері мен Отанына деген 
махаббаты туралы жиі айтылса, жас буын-
ның бойында ата-бабаларына деген мақ-
таныш сезімі дамиды, соларға ұқсауға ты-
рысады және жауапкершілік қасиеті 
қа лыптасады. Бұл үшін Ұлы Отан соғысы 
жайында, ардагерлердің ерліктері туралы 
естеліктерді ұрпақтан-ұрпаққа жеткізу �те 
маңызды. 

Ұлы адамдардың ерлік істері біздің елі-
міздің тарихында мәңгілікке жазылған. 
Елі міздегі кей қалалардың бірқатар к�ше-
лері, даңғылдары мен алаңдары Ұлы Отан 
соғысы батырларының атымен аталады. Біз 
үшін ата-бабаларымыздың Отан алдындағы 
ерлігі үлгі аларлықтай. Бұл – болашақ ұр-
паққа деген үлкен адамгершілік ілім.

Мен де Ауған соғысының жауынгері 
ретінде, Жеңіс күнінің қаншалықты қаһар-
мандықпен, қиындықпен келгенін түсі не-
мін. Ауған соғысының ардагері ретінде сұ-
ра пыл соғыстың ауыр кезеңдерін еске ала 
оты рып, жеңіске жеткізген қаһарман-
дарымыздың ерлігіне ерекше ілтипатпен 
басымды иемін. Олардың батылдығы, 
жанқиярлығы және жаңашыл іске деген 
сенімі жас сарбаздарға моральдық бағдар 
беріп, Отанға қызмет етудің үлгісі болды. 
Мамыр айы бізге бостандықтың қанша-
лықты қымбат болғанын еске салады. 
Біз – Жеңістің мұрагеріміз және біздің мін-
детіміз – батырларды еске алу, әкелеріміз 
бен аталарымыз басынан �ткізген ауыр 
күндер ешқашан қайталанбас үшін азат-
тықты кейінгі ұрпаққа мұра ету. Аспанымыз 
әрқашанда ашық болып, заманымыз тыныш 
болсын, әр үйде балалардың күлкісі мен 
жақын жандардың жылы с�здері естілсін. 
Баршаңызға денсаулық, амандық және 
жарқын болашаққа деген берік сенім 
тілеймін. Ұлы Жеңіс күні құтты болсын!

Нариман ТАУШОВ,
Абай облысы бойынша тексеру 

комиссиясының т�рағасы, 
Ауған соғысының ардагері

Соғыс та қырыбын қозғағым келіп балалық пен: 
«Ата, соғыста қанша немісті өлтір дің?» – деп 
сұра ғанымда: «Сендер он дайды көр меңдер, 
соғыс деген бәленің атын атама. Шайқас 
даласында соғыс қа кеткендердің 33 пайызы 
қалды, мен сияқты талай жас жау оғынан мерт 
бол ды. Солардың арасында жүріп сен дердей 
ұрпақ сүйемін деп ойла мадым. Шүкір», – деп 
жауап қай таратын еді.

Бала кезімде Ұлы Жеңіс мерекесін керемет тойладық: 
мереке алдында ұстаздарымыз ауылдағы азаматтардың 
ерлігі туралы сынып сағатын өткізіп, 
ардагерлер шеруінде соғыс батырларына гүл шоқтарын 
ұсынатынбыз. Әр батырдың соғыс, онда жасаған ерлігі, 
шайқастағы оқиғалары, Ұлы Жеңіске жету жолы туралы 
қызықты әңгімелерін өз ауыздарынан естіп, ерлік ісін 
мақтан етіп айтып жүрдік. 

тұяғынан хабар келмей, зар жылап 
хабар күткенде Мамайдың үш ұлы (үл-
кені – Рахым бай, ортаншысы – 
Сырғабай, үшіншісі – Қасымбай) елге 
Жеңіс туын к�теріп келген. Сонда үш 
ағайынды бас қосып отырғанда ең 
қатты жараланған (атамның жүрек 
тұсына оқ тиіп, жарықшағы дене сінде 
қалған) кішісі Қасымбайды ортаға 
алып: «Қасеке, осы сен ұйық тағанды 
жақсы к�руші едің. Соғыста бір бұта-
ның түбінде қорылдап ұйықтап жат-
қаныңда немістер келіп атып кеткен 
шығар?!» – деп қалжың дайтын. Сонда 
Қасымбайдың берген жауабы: «@й, 

Сырғабай, сен артиллерияда катюша-
ның артында тұрып: «Атыңдар», – деп 
қолыңды к�тергенде сұқ саусағыңа 
ғана оқ ти ген, �зің немістің т�бесін де 
к�р медің ғой. Біздің мотоатқыштар 
ро тасында қолда қару да жоқ, пы шақ-
ты қолға алып, бір саптыаяқ спиртті 
сыл қытып, неміспен қоян-қолтық 
ұрыс қа түскен сәтіміз болған». @кемнің 
осы әңгімесінен кейін атамның не 
үшін соғыс туралы әңгімені қозғамай, 
к�п ойға шома тынын, салдары денсау-
лығына ғана кері әсерін беріп қоймай, 
сол кездегі жас бозбаланың бүкіл ғұмы-
ры бойы соғыс зардабы жүрегінде қара 

тас болып қатқанын түсіндім. Таби-
ғатынан жауына қиянат жасамақ түгілі, 
жаман с�з айтпайтын, ке шірім шіл, 
мейірімді атам соғыста �з қолынан 
құрбан болған жауды да ойлай ма екен? 
Баласына «тәйт» деп к�рмеген кең 
пейілді атам жауға қа руды қалай 
к�терді екен?! Кім біл сін?!

Кейін уақыт �те келе туған-туыс-
тардан аталарым туралы келесі дерек-
терді анықтадым: Рақымбай Мамаев 
(1908-1983) 1943 жылы со ғысқа атта-
нып, үш рет жараланған. 1945 жылы 
Урбах маңында дұшпан ның шабуылын 
тойтару кезінде жаудың артиллериялық 
атысына қарсы атыс жүргізіп, жаудың 
1 ста ногті пулеметі мен б�лім солдат-
тарын жойғаны үшін 4-батарея ми-
нометшісі ретінде «1941-1945 жылдар-
дағы Ұлы Отан соғысын дағы жеңісі 
үшін», «Ерлігі үшін» ме далімен ма-
рапатталған. Кеңес әс кері құрамында 
неміс басқыншы ларынан Украина, 
Шығыс Еуропа халық тарын азат етуге 
ат салысып, Ұлы Жеңісті Берлин қа-
ласында қарсы алған. 

Сырғабай Мамаев (1915-1979) 1939 
жылы әскерге офицер атағымен шақы-
рылып, 16-артиллериялық миномет 
полкінде оқып, Украин май данында 
атқыштар полкінде рота командирінің 
к�мекшісі қыз метін атқарады. Жауды 
тықсыра жеңе отырып Берлинге дейін 
барып, Жеңісті майдандастарымен 
бірге қарсы алады. Штабтың бұйры-
ғымен Берлинде почтамтты басқарған. 
Қазақ ССР педагогикалық қоғамы ның 
мүшесі болған. 

Қасымбай Мамаев (1920-2005) со-
ғыстан бұрын Кеңес әскері қата рында 
әскери борышын �теп жүріп соғысқа 
кеткен, 1942 жылы шын тағынан жара-
ланып елге оралады да, 1943 жылы 
соғысқа қайта сұра нып екінші рет со-
ғысқа аттан ған. Екінші рет барғанында 
Ста линин град май данында 47-атқыш-
тар полкінің құ ра мын да пулеметші 
бол ған. І дәре желі «Ұлы Отан со ғысы» 
орденімен марапатталады. 

Нағашы атам Ынтықбай Т�ле нов 
(1923-1975) 1941 жылы соғысқа ат-
танар алдында офицерлер дайын-
дайтын курсты бітіріп, Курскіде 
офицерлік қызмет, соғыстан кейінгі 
жылдары НКВД-да қызмет атқар ған, 
Луговой ауданының депутаты болған. 
Соғыста алған жарақатының салдары-
нан ұзақ жылдар бойы зар дап шегіп, 
дәрігерлер денесінен оқ тың жарық-

шағын ала алмай қайтыс болған. «Ер-
лігі үшін», «Ең бек үздігі» ордендерімен 
ма рапат талған. 

Осылай сұрапыл соғыста қолына 
қару алып, отты майданға аттанып, 
жаудың бетін қайтарған аталарым ның 
соғыс кезіндегі ерлігі, соғыстан кейін 
елді қалпына келтіру ісіндегі адал 
еңбегі және тек сурет бетінде қалған 
жарқын бейнелері ұрпақ тарымен бірге 
жасайды. 

Г. МАМАЕВА,
ҰҚК Шекара академиясының 

профессоры,
подполковник 
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ЗЕРДЕ

Ботагөз 
МАРАТҚЫЗЫ

Адам ағзасындағы ең күрделі экожүйелердің бірі – ішек микрофлорасы. 
Миллиардтаған микроағзадан тұратын бұл әлем біздің иммундық жүйемізден 
бастап, көңіл күйіміз бен метаболизмімізге дейін түрлі маңызды үдеріске әсер 
етеді. Соңғы жылдары медицинада ішек микрофлорасын қалпына келтірудің 
тың әрі тиімді тәсілі ретінде нәжіс трансплантациясы кеңінен зерттеле бастады. 
Ғылыми атауы фекальды микробиота трансплантациясы (FMT) деп аталатын әдіс 
бір адамның сау ішек бактерияларын басқа адамның ішегіне көшіру арқылы 
емдеуді көздейді. Бір қарағанда тосын әрі оғаш көрінетін бұл процедура шын 
мәнінде күрделі ғылыми негізге сүйенеді және антибиотикке бой бермейтін 
кейбір ауруларға қарсы тиімді балама ем ретінде қарастырылып отыр. 

Тањѓажайып
Ал енді ішек пен ми ара-

сын дағы байланыс – мүлде 
б� лек әңгіме. Соңғы зерттеулер 
мик рофлораның күйзеліске, 
ма засыздыққа, тіпті аутизм 
спек тріндегі бұзылыстарға ық-
пал етуі мүмкін екенін к�р сет-
ті. 2019 жылы АҚШ-та жүр гі-
зіл ген бір тәжірибеде ау тизмге 
шал  дыққан балаларға нә жіс 
транс плантациясы жа салып, 
тек ішек жұмысы емес, мінез-
құ лық пен с�йлеу дағ ды лары-
ның да жақсарғаны тір келген.

'рине, бұл әдіс бәріне бір-
дей дәрі емес. Бірақ қазіргі 
ғы  лым нәжіс трансплантация-
сын тек ішекке  емес, бүкіл 
ағ  за ға әсер ететін қуатты құрал 
ре тінде зерттеуде. 

«БИОЛОГИЯЛЫҚ» 
БИЗНЕС

Ал енді трансплантация 
про цесі қалай �тетініне тоқ та-
лайық. Алғашқы кезең – донор 
табу. Донор болатын адамның 
денсаулығы мінсіз болуы шарт. 
Яғни, жұқпалы аурулармен 
ауыр мауы, ас қорыту жолдары 
бұ зылыстарының болмауы, 
соң ғы айларда антибиотик 
қол данбауы, жалпы иммундық 
жүйе нің жақсы күйде болуы 
маңызды. Донор қан және нә-
жіс талдауларынан толық тек-
серістен �теді. Кей елдерде 
тіп ті бұл үшін арнайы «нәжіс 
банк тері» құрылған. АҚШ-та 
кейбір клиникалар мен зерттеу 

ұйымдары нәжіс донорларын 
жарнама арқылы іздейді. Мы-
салы, GoodNature атты бағ дар-
ла мада «Сіздің нәжісіңіз адам 
�мі рін құтқаруы мүмкін» деген 
ұранмен адамдарды донорлық-
қа шақырып, арнайы бейне ро-
лик тер таратылады. Шарттары 
да жаман емес: егер сіз Ка ли-
фор ниядағы Ирвайн немесе 
Ари зонадағы Темпе қала лары-
ның маңында тұрсаңыз, ішек 
фло раңыз та лап қа сай келсе, 
бағ дар ламаға қа тысып, айына 
1 500 дол лар  ға дейін та быс таба 

Кей де барлық тексеруден �тсе 
де, кейіннен донор ағза сында 
бұрын анықталмаған вирустар 
немесе метабо ли калық бұзы-
лыстар болуы мүмкін — олар 
трансплантация арқылы реци-
пиентке де берілуі ық тимал. 
2019 жылы АҚШ-та дәл осын-
дай жағдай тіркеліп, имму-
нитеті әлсіз науқас до нор лық 
нәжіс арқылы к�п дә ріге т�-
зім ді бактерия жұқ тырып, 
қайтыс болған. Осыдан кейін 
FDA (АҚШ-тың Азық-түлік 
және дәрі-дәрмек са па сын са-
ни тар лық ба қылау басқар-
масы) нәжіс транспланта ция-
сына қатысты қатаң талаптар 
енгізді.

Тағы бір маңызды мәсе-
ле – микробиомның 

күр делілігі. 'р адамның ішек 
флорасы – �з алдына бір әлем, 

ол ерекше тепе-теңдікпен жұ-
мыс істейді. Сырттан енгізілген 
микрофлора бұл тепе-теңдікті 
бұзып, күтпеген реакцияларға 
әкелуі мүмкін. 

Этикалық тұрғыдан алған-
да да сұрақтар аз емес. Мәсе-
лен, донорлық нәжіс коммер-
ция лық тауарға айнала ма? 
Жо ғарыда айтылғандай, кей 
ел дерде нәжіс донорларына 
ақша т�ленеді. Бұл бір жағынан 
мотивация болса, екінші жа-
ғынан биологиялық материал 
айналасында бизнес қалып-
тастыру қаупін туғызады. До-
нор лар �з денсаулығын дұрыс 
бағаламай, тек табыс үшін 
жал ған ақпарат беруі мүмкін. 
Мұн дай жағдайда реципиентке 
қатер т�неді.

Шамамен 
біздің дәуі-

ріміздің IV ғасырында 
�мір сүр ген қытай 

дәрігері Гэ Хун (Ge Hong) іш 
ауруларына шал дық қан 

науқастарды «сары сор па» 
деп аталатын ерекше 

сұйық тықпен 
емдеген.

ТРАНСПЛАНТАЦИЯ
ала сыз. Бір рет нә-
жіс тап   сыру дың �зі 
ша мамен 75 дол-
лар, ал іше гіңіз дегі 
кей бір бактерия 
түр  лері  ерек ше 
құн ды са нал са, қо-
сымша бо нус   тар да 
қарас тырыл ған.

Процедураның ке ле-
сі ке зеңі — ма  териалды дайын-
 дау. Донор дан алынған нә жіс 
стерильді жағдайда ар  найы 
сұйықтықпен ара лас ты ры лып, 
сүзгіден �ткі зіледі. Бұл қос  па 
тек пайдалы бакте рия лар дан 
тұратын, залалсыз дан  ды рыл ған 

мик ро био ло гия лық «кок   -
тейльге» ай на лады.

Қоспаны науқас қа 
жет  кізудің бір неше жо-
 лы бар. Ең жиі қол  да-
нылатын әдіс – коло-
носкопия арқылы 
ішекке ен гізу. Бұл 
жол – мик роф лора-
ны тікелей ішек ке 
жеткізудің ең тиім ді 

тәсілі. Сонымен қа  тар 
зонд немесе кап сула 

тү ріндегі әдістер де қол-
да ны лады. Соңғысы – за-

манауи әрі ыңғайлы тәсіл-
дердің бірі. Бұл жағдайда 
ар найы �ңделген капсу лалар-
ды ішіп, микроф лораны ас 
қо  рыту жолдары ар қылы қа-
был дауға болады.

Процедура алдындағы 
дайын  дық та маңызды. 'детте 
нау қас ішек тазарту курсынан 
�те ді – бұл жаңа микроф лора-
ның ішекте жақсы «қоныс-
тануы на» жол ашады. Кей 
жағ  дайларда алдын ала анти-
биотиктер де тағайындалуы 
мүмкін.

�МБЕБАП АМАЛ ЕМЕС

Нәжіс трансплан та ция-
сы қызықты, тіпті бо-

ла шағы зор терапия болға ны-
мен, бұл әдіс бәріне бірдей 
жә не барлық жағдайда қауіпсіз 
деп айта алмаймыз. Ең ал ды-
мен, донор нәжісінің құра-
мын  да тек пайдалы емес, 
зиян  ды микроорганизмдер де 
болуы мүмкін. Сол себепті до-
нор таңдау мен тексеру про це-
сі �те мұқият жүргізілуі ке рек. 

Түйін:
Болашақта микробиом 

инженериясы, яғни 
пайдалы бактерияларды 

мақсатты түрде синтездеп, 
науқасқа беру нәжіс 

трансплантациясын мүлде 
жаңа деңгейге шығаруы 
ықтимал. Бұл жағдайда 

енді біз «классикалық 
нәжісті» емес, нақты 

функция атқаратын 
микробтар қоспасын 

қолданатын боламыз: таза 
ғылым мен технологияның 

симбиозы дегеніміз осы. 
Алайда қандай жаңалық 

болмасын, қауіпсіздік, 
этика және ғылыми негізде 
жұмыс істеу – осы әдістің 
болашағын айқындайтын 

басты факторлар болып 
қала бермек.

«САРЫ СОРПАДАН» 
БАСТАЛҒАН ТЕРАПИЯ

Нәжіс транспланта ция-
сы – ғылымға енді ға-

на келіп жатқан жаңалық емес. 
Бұл әдістің тарихы тереңде 
жа тыр: ол алғаш рет ежелгі Қы-
тайда қолданылғаны туралы 
де ректер бар. Шамамен біздің 
дәуі ріміздің IV ғасырында �мір 
сүр ген қытай дәрігері Гэ Хун 
(Ge Hong) іш ауруларына шал-
дық қан науқастарды «сары 
сор па» деп аталатын ерекше 
сұйық тықпен емдеген. Бұл 
сұйық тықтың құрамында адам 
нәжісі болған деген болжам 
бар. Оны науқасқа ішкізудің 
мақ саты – ішектегі бұзылған 
те пе-теңдікті қалпына келтіру. 
Осы ған ұқсас емдеу тәсілдері 
ор та ғасырларда Таяу Шығыс 
пен Солтүстік Африкада да 
болған деген мәліметтер кез-
деседі.

Ал заманауи медицинада 
нә жіс трансплантациясы жай-
лы әңгіме ХХ ғасырдың ор та-
сын да айтыла бастады. 1958 
жы лы америкалық хирург Бен 
Эйсман мен оның әріптестері 
ан тибиотиктерге бой бер мей-
тін ауыр ішек инфекциясына 
шал дыққан т�рт науқасқа нә-
жіс ерітіндісін тік ішек арқылы 
ен гізу арқылы ем жүргізген. 
Бұл ем сәтті болып, науқас тар-
дың жағдайы жақсарғаны бай-
қалды. Бұл қазіргі медицинада 
рес ми тіркелген алғашқы кли-
ни калық нәжіс трансп лан та-
циясы болып саналады.

Кейінгі онжылдықтарда 
бұл әдіске қызығушылық б ә-
сең сі генімен, 2000 жыл дар дан 
бастап микро биом туралы 
ғылыми зерттеулердің к�беюі 

нәжіс трансплан та ция-
 сына деген қы зы ғу-
шы лықты қайта жа-
н дан дыр ды. Қазір 
бұл әдіс бірнеше да-

мыған елде ресми түр де 
тір келген емдеу тәсіліне ай-
налды.

ІШЕК ПЕН МИ АРАСЫНДА 
ДА БАЙЛАНЫС БАР

Бүгінде нәжіс трансплан-
та ция сының әлеуеті әлдеқайда 
ау қымды екені дәлелденіп 
отыр. 'сіресе, Clostridium dif-
fi cile атты инфекцияға қарсы 
кү ресте бұл әдіс медицина әле-
мін таңғалдырды. Бұл ин фек ция 
адамның ішегінде ток син дер 
таратып, диарея мен қа     быну 
туын датады. Ең жаманы, ол ан-
тибиотиктерге оңай к�не қой-
май ды. Ал нәжіс трансплан та-
ция сының к�мегімен бұл 
ин фекцияны емдеу тиімділігі 
90%-ға дейін жететіні к�п кли-
ни калық зерттеуде к�рсетілген. 

Соңғы жылдары ғалым-
дар нәжіс транспланта-

ция сының басқа да ауруларға 
әсері болуы мүмкін екенін 
бай    қады. Мәселен, ойық жа-
ра лы колит және Крон ауруы 
сияқ ты қабынбалы ішек ауру-
ла рымен күресте кейбір па-
циент тер FMT-тен кейін жағ-
дайы жақсарғанын айтқан. 
'зір ге бұл әдіс аталған ауру-
лар ға ресми ем ретінде бекі тіл-
месе де, ремиссияға жеткен 
нау қастар үлесі кей зерт теу лер-
де 30-50% шамасында бол ған.

Нәжіс трансплантациясын 
ме таболикалық ауруларға қар-
сы амал ретінде де айтуға бо-
ла ды. Бір зерттеуде семіздікке 
шалдыққан ер адамдарға нәжіс 
доноры ретінде арық әрі мета-
бо лизмі жақсы жұмыс істейтін 
до норлардың материалы қол-
да нылған. Нәтижесінде, олар-
да инсулинге сезімталдық арт-
қа ны байқалған. 'рине, бұл 
адам арықтай салады деген с�з 
емес, бірақ ішек мик роф ло ра-
сы ның зат алмасуға қатысы 
ба рын к�рсетеді.
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ДОДА

тыруымен аңыздар ойыны �тті. 
Жал пы, футбол әлемінде аңыздар 
ойы ны жиі болып тұрады. �з за-
ма нының жұлдызы әрі шебер 
атан ған ойыншылары �зара жол-
дас тық кездесу �ткізіп, халықтың 
қо шеметіне тағы бір б�леніп 
қайт ты. Бұл – футбол тарихын 
дә ріптеу, аңыз ойыншыларды 
құр меттеу мақсатында �ткізілетін 
ша ра. Футболдың екі патшасы 
ата нып кеткен Пеле мен Мара до-
на да сонау 90-жылдары бірге 
матч �ткізген деседі. Содан бері 

АҢЫЗДАР
АЛАҢДА

АЙҚАСТЫФУТБОЛДЫҢ БАСТАУЫ

Ұлтымызға аяқ доп со нау 
Кеңес үкіметінің дәуі-

рінде кірген. Алғашқы лар дың 
бірі болып Семейде «Олимп», 
«Лас точка», «Ор ля та» және 
«Ярыш» командалары құрыл-
ған. Қазақ әдебиетінің тау тұл-
ға лы жазушысы Мұхтар 6уе зов 
�з заманында осы «Ярыш» 
клу бында доп тепкен. Мұх тар-
мен ілесіп қазақ жас тары да 
фут болға кіре бастады. Се мей-
лік футбол жылнамашысы Ев-
гений Один тапқан деректерге 
сүйенер болсақ, «Ярыш» ха-
лық аралық бәсекеге қатысқан 
алғашқы команда болып есеп-
теледі. 6ңгіме «Ярыштың» 
Се мей қаласындағы Бірінші 
дү ниежүзілік соғыс тұтқын да-
рынан жасақталған командаға 
қарсы �ткізген кездесулеріне 
қа тысты. 6скери тұтқындар 
арасында біздің командаға қар-
сы 1912 жылғы Олимпиада 
ойын дарының екі қатысушысы 
�нер к�рсеткен. Қазақстандық 
фут болдың қарлығаштары ал-
ғашқы ойындарын Қазан т�ң-
керісіне дейін күз сайын �ткі зі-
летін атақты Семей жәр мең кесі 
�тетін алаңқайда �ткізіп келді.

Бертінге дейін қазақ фут-
болы талай эволюция лық 

т�ңкерістен �тті. Ақыры еге-
мендік алғаннан кейін 1992 жы лы 
Қазақстан Футбол  фе де ра циясы 
�з қазығын қадады. Одан тағы 
бірнеше жылдан кейін 2002 
жылдың 25 сәуірінде ресми түр де 
Еуропалық футбол қауым-

дастықтар одағының (УЕФА) 
құра мына кірдік. Дәл осы күннен 
бас тап футболымызда жаңа леп 
пай да болды.

ТІРІ АҢЫЗДАР – АСТАНАДА

Елордамызда Қазақстан фут-
бол қауымдастығының ұйым дас-

бұл дәстүр жалғасын тауып келе 
жа тыр.

Жолдастық кездесуге 
әлем аңыз дары құра-

ма   сы ның сапында Пор туда 
қақпашы бо лып талай трофейді 
қанжы ла ған  Витор Байя, әйгілі 
Зидан ның ба сын кеудесімен 
тосқан Мар ко Ма терацци, Ин-
терде ең к�п матч �т кізіп, ре-
корд тір ке ген Хавьер За нетти, 
әлем чем пионы Крис тиан Зак-
кардо, �зінің жыл дам ды ғымен 
елдің назарын аударт қан  Дуглас 
Майкон, қорға   нысты бек ұстау-
шы Макелеле және де үш түрлі 
клубпен Чемпиондар ли гасын 
ұт қан жалғыз футбол шы Кла ренс 
Зеедорф ойнады. Тірі аңыз  дарды 
к�ргенде жан күйер лер ыстық 
қолдау к�р се тіп, бір қуанып 
қал ды.

Ал Қазақстан аңыздары құ-
рамасы сапында Нұрбол Жұ-
мас қалиев, Давид Лория, Таңат 
Н�сербаев, Ұлан Қонысбаев 
және басқа да танымал футбол-
шы лар алаңға шықты.

Ойын басталғалы-ақ қа-
зақстандық футбол шы-

лардың белсенділігі байқалды. 
Олар к�біне бірінші н�мірмен 
ойнады. Сондай сәттердің бі-
рін де шабуылшы Мұрат Тілешев 
португалиялық қақпашы Витор 
Байядан айласын асыра алмады. 
К�п ұзамай қазақстандықтар �з 
қақпаларына гол кіргізді. Голды 
Гаизка Мендиетаның �зі соқты.

Екінші таймда жерлестеріміз 
та разы басын теңестіруге ты-
рыс ты. Нәтижесінде, Азат Нұр-
ға лиев �з мүмкіндігін сәтті 
орын  дады. Бірінші голдан кейін 
ол лезде қарсыластың айып 
алаңын торуылдап жүріп, дәл 
кел ген пасты қақпаға түзу тепті. 
Со лай командасын алға шы-
ғарды. Матч аяқталуға 10 минут 
қалғанда Давид Лория қорғаған 
Қазақстан футболының аңыз-
дарының қақпасына пенальти 
белгіленді. Пенальти айып до-
бын Англияда ең үздік сұрмер-
ген атанып, атақты Манчестер 
Юнайтедтің атағын к�кке к�-
терген Димитар Бербатов еш 
мүлтіксіз орындады. Осылайша, 
жолдастық кездесу 2:2 есебімен 
тең аяқталды.

SMH SPORTS бас дирек то-
ры ның орынбасары Ника Кев-
хишвили ойын туралы қуаны-
шын білдірді. «Біз Legends 
Match-ті Қазақстанға әкел гені-
міз ге қуаныштымыз және жан-
күйерлерге қазіргі заманның ең 
үздік футболшыларын к�збен 
к�рудің бірегей мүмкіндігін бере-
міз. Қазақстандағы ұлттық фут-
бол күнінде мұндай матч жас та-
ланттарды шабыттандырып, 
жанкүйерлердің басын бірік тіріп, 
матчты одан да к�п �ткізу үшін 
барымызды саламыз», – деді ол.

 «Біз Legends Match-ті қол-
дап, Қазақстандағы спорттық 
рух пен футболға деген ынта-
жігерді ілгерілетуге к�мектесуге 
қуаныштымыз», – деді 1XBET 
қа зақстандық маркетинг ж� нін-
дегі директоры Юрий Матиун.

Әсет ҚАЛИ

Бертінге дейін қазақ 
фут болы талай эволюция-
лық төңкерістен өтті. 
Ақыры еге мендік 
алғаннан кейін 1992 жы лы 
Қазақстан Футбол  фе-
де ра циясы өз қазығын 
қадады. Одан тағы 
бірнеше жылдан кейін 
2002 жылдың 25 сәуірінде 
ресми түр де Еуропалық 
футбол қауым дастықтар 
одағының (УЕФА) 
құра мына кірдік. Дәл осы 
күннен бас тап футболы-
мызда жаңа леп пай да 
болды.

Төрткүл дүниеде ала доптың артынан жүгірген спорт түрі әлі күнге дейін 
танымалдығы артпаса кеміген жоқ. Күнтізбеде 25 сәуір – қазақ футболы үшін 
ерекше күн. Тап осы күні қазақ футболы дүниеге келіп, тарихы жаңарды. 
Айтулы мерекеге орай ел астанасында футбол тарихындағы әлемдік 
деңгейдегі жұлдыздар мен Қазақстан құрамасының бұрынғы ойыншылары 
жолдастық кездесу өткізді. 


